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Milí čtenáři,

 přichází podzim. Rána i  večery jsou 
chladnější, dny kratší a kratší, tráva se pře-
stává zelenat a listy stromů se začínají bar-
vit do nejrůznějších odstínů. Přibývá deš-
tivých dnů i vrstev oblečení. A nám klesá 
nálada a nic se nám nechce. Nechce se nám 
vstávat, nechce se nám pracovat, nechce se 
nám vlastně ani vycházet z domu. Říká se, 
že podzim je smutný a melancholický. Že je šedý, deštivý, blátivý. Že máme na podzim rýmu a depre-
se. Jako by se s blednutím naší opálené kůže vytrácela i část něčeho optimistického v nás. Podzim ale 
přece vůbec nemusí být šedý, smutný nebo blátivý. Kdy jindy se v přírodě objeví tolik barev, kdy jindy 
se ve slábnoucích paprscích slunce lesknou pavučiny, kdy jindy nám i mlha může připadat romantická. 
Tak vidíte, i podzim umí dávat. Zkuste si jen představit, co všechno znamená a jak voní podzim…Už 
to cítíte?

 Je to vůně skořice a jablek. Sušených hub a mokré hlíny. Vůně čerstvě upečeného štrúdlu a sko-
řicových šneků. Je to doba švestkových povidel a vydlabaných dýní, louskání ořechů a šustění spa-
daného listí. Doba bramborových tiskátek, kaštanových zvířátek a papírových draků. Horkého čaje 
a lipového sirupu. Doba, kdy si bez výčitek můžeme zalézt pod deku a jen tak lenošit. A když se nám 
chlad dostává pod kůži, naložit se do horké koupele. Doba, kdy nedostatek slunečních paprsků nahra-
dí světla svíček a kdy letní sezení u táboráků vystřídá praskání ohně v krbu.

 Ano, podzim umí být krásný. A i když se občas podzimnímu splínu nevyhneme, není nutné při-
suzovat ho podzimu. Splín a melancholie totiž k životu čas od času patří. A vůbec nám neuškodí. Je 
pro nás znamením zpomalit, odpočinout a nabrat novou energii.

 Ať už tedy patříte mezi milovníky podzimu, nebo ho zrovna nemusíte, věřte, že i toto roční ob-
dobí přináší dostatek možností, jak i ty největší plískanice překonat s dobrou náladou. A stejně jako 
příroda se v plné síle připravit na nadcházející zimu.

 Přeji vám krásný a slunečný podzim.

Za redakční radu Radka Makarová

SLOVO ÚVODEM

Vážení občané,
na obecním úřadě jsou k zakoupení propagační materiály obce – retroreflexní pásky se znakem obce za cenu 
15 Kč/ks, pamětní medaile vydaná u příležitosti oslav 500. výročí první písemné zmínky o obci Těchonín 
a u příležitosti oslav 450. výročí první písemné zmínky o obci Celné za cenu 95 Kč/ks s krabičkou a 65 Kč/
ks bez krabičky, dále odznáčky s logem obce a nápisem Celné za cenu 20 Kč/ks a pohlednice s vyobrazením 
jednotlivých částí Těchonína a historických pohledů za cenu 5 Kč/ks. Stále jsou k mání i almanachy Těchonín 
za cenu 50 Kč/ks a přijímáme závazné objednávky k almanachům Celné. Cena bude stanovena následně po 
dotisku, kdy předpokládáme, že by se mohla pohybovat kolem částky 100 Kč/ks.

Josef Sedláček
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Vážení spoluobčané,

 období prosluněných dní letních prázdnin a dovolených se nachýlilo ke 
svému konci a přichází doba běžného pracovního rytmu a nového školního 
roku. Zejména prvňáčkům přeji úspěšný vstup do školních lavic. Ostatním 
dětem pak mnoho sil při zvládání nového učiva. A nám ostatním pak bezpro-
blémový přechod do pracovního tempa.
 
 Jak je již několik let pravidlem, září ochladí počasí ze dne na den a přijde 
rychle podzim. Věřím, že bude plný barev a že přijde i teplé babí léto a všichni 
si užijeme posledních vlídných paprsků slunce – třeba při procházkách pod-
zimní přírodou.

 S podzimem končí také stavební sezona, která byla v letošním roce pro naši obec poměrně bohatá 
na realizaci jednotlivých stavebních akcí. Myslím, že mohu prohlásit, že se nám vše povedlo dokončit 
dle očekávání. Také věřím, že veškeré činnosti, které jsme doposud zrealizovali, budou dobře sloužit 
jak Vám, občanům naší obce, tak i jejím návštěvníkům.

 Děkuji za pořádání jednotlivých volnočasových akcí, kterými byly Memoriál Jiřího Leichta 
s poutí v Těchoníně, Memoriál Josefa Sedláčka st., Vítání prázdnin v Celném a Dětský den v Těcho-
níně a v neposlední řadě Letní kino u hasičárny v Těchoníně. Dle hojné účasti lze říci, že tyto akce již 
mají své místo ve společenském životě v naší obci.

 Pozvánka na akce, které nás čekají – Posvěcení kostela sv. Markéty, Kladení věnců – Den váleč-
ných veteránů, Rybářský večírek v restauraci Otmarka, Těchonínský Mikuláš.

 V současné době připravujeme kalendář obce Těchonín na rok 2020. V letošním roce jej budou 
zdobit fotografie zákoutí naší malebné vísky. Na prodejní místa by se mohl dostat v průběhu měsíce 
října. Nebudou v něm chybět informace týkající se pořádání jednotlivých společenských a volnočaso-
vých akcí, svozový kalendář a pozvánky na zasedání zastupitelstva obce – vše tak, jak jste zvyklí.

 Užijte si barevného podzimního listí a hřejivých paprsků slunce, radujte se třeba i z kaštanu, který 
seberete ze země. Protože, až ho opět najdete zapomenutý v kapse, může už všude ležet sníh. Díky 
tomu kaštanu si vzpomenete na onen pěkný podzimní den, za kterého jste ho ze země zvedali a zahřát 
se tak touto vzpomínkou.
 
 Krásný podzim Vám přeji.
 

Josef Sedláček, starosta obce

PÁR ŘÁDKŮ OD STAROSTY

Vážení občané, Ti z Vás, kteří máte zájem o získání bližších informací k jednotlivým bodům usnese-
ní, navštivte veřejná jednání zastupitelstva obce, nebo se s Vaším dotazem neváhejte obrátit v úřed-
ních hodinách na Obecní úřad v Těchoníně. Na Vaše dotazy Vám rádi odpovíme.

starosta a místostarosta obce Těchonín
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V celém znění je zápis a usnesení z jednání ZO k nahlédnutí na obecním úřadě a na www.techonin.cz. Na úřední 
desce je zápis a usnesení zveřejněno do týdne po konání ZO.
Pro účely hlasování jsou zastupitelům přiděleny tyto číselné klíče:

Chládek J. Junek J. Kreuselová L. Leicht J. Nepustil A. Olšar M. Sedláček J. Šimek L. Špinlerová I. Vencl K. Všetička V.

1 2 3 4 5 6 7 8 9 10 11

Zastupitelstvo obce:
• Schvaluje program jednání ZO a návrh ověřovatelů zápisu.

Hlasování: pro: 1,2,3,4,5,6,7,8,9,10,11, proti: -, zdrželi se: -, omluveni: -.
Jednotlivé body programu a návrhy k nim předkládá starosta obce Josef Sedláček, pokud není 
uvedeno jinak.

• Bere na vědomí, že žádný úkol z minulého zasedání nevzešel.
• Schvaluje uzavření dodatku k úvěrové smlouvě vedené pod registračním číslem 99022469873 

ve výši Kč 3 500 000,– na spolufinancování akce „Zvyšování bezpečnosti pěší dopravy při silnici 
č. II/311 úseku centra obce Těchonín“.
Hlasování: pro: 1,2,3,4,5,6,7,8,9,10,11, proti: -, zdrželi se: -, omluveni: -.
Starosta p. Sedláček uvedl, že při podpisu smlouvy s SFDI došlo ke stanovení maximální částky 
dotace ve výši 4.836.000 Kč. Tato částka se liší od částky kalkulované a uvedené při uzavření úvě-
ru v KB, a proto je potřebné schválit dodatek k úvěrové smlouvě, ve kterém bude uvedena částka 
stanovená ve smlouvě s SFDI.

Diskuse: (příspěvky byly vzaty na vědomí)
p. Vencl, zastupitel

• informoval o změně délky doby svícení veřejného osvětlení. Poslední vlak do obce v sobotu a ne-
děli přijíždí v 23:40. Na žádost občanů je prodloužena doba svícení o víkendu do 24:00.

Zastupitelstvo obce:
• Schvaluje program jednání ZO a návrh ověřovatelů zápisu.

Hlasování: pro: 2,3,4,5,6,7,8,9,10,11, proti: -, zdrželi se: -, omluveni: 1.
Jednotlivé body programu a návrhy k nim předkládá starosta obce Josef Sedláček, pokud není 
uvedeno jinak.

• Bere na vědomí, že žádný úkol z minulého zasedání nevzešel.
• Bere na vědomí zprávu předsedy výboru stavebního a  ŽP o  výši nájemného a  hospodaření 

s byty.
Předseda výboru p. Junek přednesl zprávu výboru. Starosta p. Sedláček dále uvedl, že poslední 
korekce nájemného proběhla ke dni 1. 1. 2010 z částky 21,69 Kč/m2 podlahové plochy na částku 

Z OBECNÍHO ZASTUPITELSTVA

JEDNÁNÍ DNE 26. 6. 2019 - mimořádné
ověřovatelé zápisu: Olšar Martin, Vencl Karel
zapisovatel: Ing. Šimek Ladislav

přítomno zastupitelů: 11/11

Omluveni: ----

přítomno občanů/hostů: 0/0

JEDNÁNÍ DNE 14. 8. 2019
ověřovatelé zápisu: Olšar Martin, Vencl Karel
zapisovatel: Ing. Šimek Ladislav

přítomno zastupitelů: 10/11
Omluveni: Chládek Jaroslav,

od 20:17 Všetička V., od 20:40 Leicht J.

přítomno občanů/hostů: 4/0
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31,05 Kč/m2. Bytové domy 110, 166, 171 a 172 prošly kompletním zateplením s vynaložením 
nemalých finančních prostředků. I z tohoto důvodu starosta p. Sedláček navrhuje diskusi o zvýšení 
nájemného o 20% na částku 37,26 Kč/m2 s výjimkou půdních vestaveb v č. p. 166, kde by došlo ke 
snížení nájemného na částku 37,26 Kč/m2. Došlo by tak ke sjednocení výše nájemného.
Dále starosta p. Sedláček navrhuje:

 - navýšení o 20% v roce 2021 u bytových domů č. p. 178, 179 a 180 na částku 37,26 Kč/m2

 - snížení nájemného u půdních vestaveb v č. p. 166 na částku 37,26 Kč/m2

 - snížení nájemného u půdních vestaveb v č. p. 80 na částku 34,16 Kč/m2

 - u ostatních bytů nájemné zvýšené o 10% na částku 34,16 Kč/m2

Souhrnně by tedy nájemné činilo:
 - č. p. 110, 166, 171, 172, 178, 179, 180 Těchonín částku 37,26 Kč/m2

 - č. p. 120, 71, 80, 110, 169, 175 Celné částku 34,16 Kč/m2

Zastupitel Ing. Nepustil se dotázal, zda má obec vyčísleny úspory energií v zateplených BD. Sta-
rosta p. Sedláček sdělil, že tyto informace obec nemá.
Zastupitel p. Olšar se dotazoval, proč se nájemné nezvýší paušálně o 20%. Starosta p. Sedláček 
uvedl, že kvalita bydlení není ve všech BD shodná.
Zastupitel p. Vencl uvedl, že dle jeho názoru je potřeba ke zvýšení nájemného získat stanoviska 
stavebního a finančního výboru. Starosta p. Sedláček odsunul uzavření tohoto bodu na příští ZO 
v září a uložil stavebnímu a finančnímu výboru vypracování stanovisek ke zvýšení nájemného 
v BD obce.

• Bere na vědomí požadavek předsedy finančního výboru na přesunutí zprávy finančního výboru 
za 1. pololetí roku 2019 na příští zasedání ZO.

• Bere na vědomí zprávu účetní obce o placení poplatků a nájemného k 31. 7. 2019.
• Zamítá nabídku Ministerstva obrany ČR  – AHNM na prodej budovy č.  p. 177 Těchonín do 

majetku obce za částku 8,2 mil Kč.
Hlasování: pro: 4,5,6,11, proti: 2,3,7,8,9,10, zdrželi se: -, omluveni: 1.
Starosta p. Sedláček informoval o jednání mezi starostou a místostarostou obce a ředitelkou od-
boru č. 72 Ministerstva financí ČR a následně se zástupci Ministerstva obrany ČR. Na posledním 
jednání dne 6. srpna 2019 byla předložena architektonická studie a nastíněna ekonomická situace 
obce, stav probíhajících investic a plán budoucích investic.  Seznámili jsme přítomné také s fak-
tem nově zjištěných – neočekávaných výdajů spojených s činností společnosti ČEZ v naší obci při 
plánované rekonstrukci NN. Ze strany ministerstva byla zopakována dříve stanovená minimální 
částka 8.200.000 Kč s možností nespecifikovaného množství a výše splátek při dalším jednání. 
V případě neakceptování této nabídky dojde k vyhlášení dalšího kola výběrového řízení. Spolu s 
panem místostarostou Ing. Ladislavem Šimkem jsme vyslovili zájem o tuto budovu a i nadále o ní 
budeme chtít jednat se zástupci MO ČR-AHNM. Nyní má obec dvě možnosti - souhlasit s nabíd-
nutou částkou nebo se pokusit jednat v rámci dalšího kola výběrového řízení, kde nelze předvídat, 
zda k prodeji dojde za částku vyšší či nižší. Pravdou je, že současně navrhované podmínky jsou pro 
naši obec v tuto chvíli mezní a takřka nepřijatelné.
Zastupitel p. Vencl uvedl, že nabídnutá částka je pro obec momentálně nepředstavitelnou zátěží.
Zastupitel Ing. Nepustil uvedl, že v případě úvěru od banky na 20 let by koupě nemusela být pro 
obec velkou zátěží. V porovnání s podstoupením rizika možného nenabytí do majetku obce se 
přiklání ke koupi objektu za současnou částku 8.200.000 Kč.
Zastupitel p. Leicht vyjádřil podporu koupě objektu za nabídnutou částku pro jistotu, že třetí strana 
nezřídí v objektu ubytovnu.
Místostarosta Ing. Šimek si na základě účasti na jednáních myslí, že by obec měla zůstat v jednání 
a vyjádřit stálý zájem o nabytí objektu.
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Zastupitel p. Olšar se dotazoval, zda obec již jednala s agenturami, které zajišťují ubytování pra-
covníků. Starosta p. Sedláček uvedl, že obec z taktických důvodů nikoho zatím neoslovila.

• Schvaluje písemně vyslovit stále trvající zájem o nemovitost č. p. 177 Těchonín a být stále v jed-
nání se zástupci Ministerstva obrany ČR - AHNM k možnosti nabytí v rámci režimu přímého 
prodeje ve veřejném zájmu.
Hlasování: pro: 2,3,4,5,6,7,8,9,10,11, proti: -, zdrželi se: -, omluveni: 1.

• Bere na vědomí informaci k opravě místní komunikace č. 19c (Těchonín - Vlčkovice)
Starosta p. Sedláček informoval o provedení opravy komunikace metodou „flekování“ obalovanou 
směsí. Po dohodě obce a společností Klas Nekoř, Kovo Krab, obec Mladkov a nově spol. Uniles 
bude zvolený způsob výspravy pokračovat a bude případně stanoven další postup, např. postřik 
emulzí a kamenivem. Obec zajistí po konzultaci s odbornou firmou opravu křižovatky Studené - 
Celné - Vlčkovice s rozpočtem cca 35.000 Kč.

• Schvaluje prodej pozemků parc. č. 1216/94 o výměře 145 m2, parc. č. 1216/95 o výměře 124 m2, 
parc. č. 1296/96 o výměře 55 m2, parc. č. 1296/97 o výměře 148 m2 vše v k. ú. Těchonín dle GP 
č. 515-139/2018.
Hlasování: pro: 2,3,4,5,6,7,8,9,10,11, proti: -, zdrželi se: -, omluveni: 1.
Záměr prodeje uvedených parcel byl řádně vyvěšen na úředních deskách obce v době od 17. 6. 2019 
do 4. 7. 2019. Zájemci o parcely jsou vlastníci okolních zahrad, pro které je tento nákup jedinou 
možností, jak získat pozemky bývalého Těchonínského potoka a zcelit vlastnicví parcel. Staros-
ta p. Sedláček navrhuje s ohledem na vynaložené administrativní náklady prodejní cenu ve výši 
50 Kč/m2.

• Schvaluje prodej pozemkových parcel parc. č. 1216/94 o výměře 145 m2 manželům Skalickým, 
parc. č. 1216/95 o výměře 124 m2 manželům Kalouskovým, parc. č. 1216/96 o výměře 55 m2 
panu Ing. Ladislavu Papouškovi, parc. č. 1216/97 o výměře 148 m2 panu Kamilu Kalouskovi vše 
v k. ú. Těchonín dle GP č. 515-139/2018 a dle předložených žádostí.
Hlasování: pro: 2,3,4,5,6,7,8,9,10,11, proti: -, zdrželi se: -, omluveni: 1.

• Schvaluje navrhované kupní smlouvy s jednotlivými žadateli vč. kupní ceny 50 Kč/m2 a smlou-
vu o zřízení věcných břemen.
Hlasování: pro: 2,3,4,5,6,7,8,9,10,11, proti: -, zdrželi se: -, omluveni: 1.

• Bere na vědomí informace o  stavu akce: „Zvyšování bezpečnosti pěší dopravy při silnici 
č. II/311 úseku centra obce Těchonín“.
Starosta p. Sedláček informoval o nových skutečnostech na uvedené stavbě, které nebyly v rámci 
přípravy projektové dokumentace předvídatelné. Došlo tak ke zpoždění některých prací a nedodr-
žení harmonogramu. V oblasti viaduktu není nutný zásah do podkladních vrstev a sjezd u „kovár-
ny“ nebude majitelem a nájemcem přilehlého pozemku využíván. Toto vyvolalo změnu projektové 
dokumentace, nové souhlasy vlastníků dotčených pozemků, vyjádření DI, SÚS, Silničního správ-
ního orgánu a SFDI, propočty zhotovitele a úpravy projektové dokumentace. Zároveň se řeší indi-
viduální problémy při výstavbě. Z uvedených důvodů zhotovitel doručil dne 13. srpna 2019 žádost 
o prodloužení termínu dokončení díla. Z výše uvedených důvodů je předpoklad úspory nákladů za 
stavební činnosti. Starosta p. Sedláček doporučuje žádost zhotovitele schválit a následně schválit 
dodatek s SFDI (poskytovatel dotace).
Zastupitel p. Vencl vznesl dotaz, zda jsou všechny prováděné práce, např. pokládka dlažby až k do-
mům, součástí projektové dokumentace. Starosta p. Sedláček odpověděl, že ano.
Zastupitelka Mgr. Kreuselová požádala o přednostní dokončení chodníku před školou v původním 
termínu 31. srpna 2019 z důvodu zahájení školní docházky. Starosta p. Sedláček na tento úsek 
stavby již zhotovitele upozornil a získal příslib dokončení v původním termínu.

• Schvaluje žádost zhotovitele Dlažba Vysoké Mýto, s. r. o. o prodloužení termínu dokončení díla 
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„Zvyšování bezpečnosti pěší dopravy při silnici č. II/311 úseku centra obce Těchonín“ na datum 
27. 9. 2019.
Hlasování: pro: 2,3,4,5,6,7,8,9,10,11, proti: -, zdrželi se: -, omluveni: 1.

• Schvaluje dodatek č. 2 ke smlouvě o dílo se zhotovitelem akce Dlažba Vysoké Mýto, s. r. o.
Hlasování: pro: 2,3,4,5,6,7,8,9,10,11, proti: -, zdrželi se: -, omluveni: 1.

• Schvaluje prodloužení termínu dokončení díla: „Stavební úpravy hospodářské části BD č. p. 
166, Těchonín“ o 23 pracovních dnů, tedy do termínu 15. 08. 2019 a současně pro podpis do-
datku č. 1 k SOD ze dne 18. 4. 2019 na akci „Stavební úpravy hospodářské části BD č. p. 166, 
Těchonín“.
Hlasování: pro: 2,3,4,5,6,7,8,9,10,11, proti: -, zdrželi se: -, omluveni: 1.
Starosta p. Sedláček informoval o nedodržení termínu předání díla 15. července 2019. Zhotovitel 
9. července 2019 požádal o prodloužení termínu předání o 23 pracovních dní z důvodů:

 - předmětem díla nebylo provedení fasády, kde je potřeba dodržet technologické přestávky,
 - předmětem díla nebylo vybourání a nový beton v místnosti č. 104,
 - byla zpožděna dodávka střešní krytiny,
 - nepřízeň počasí – 7 dní prudkých dešťů.

Termín pro předání díla byl ze strany obce nastaven přísný, neboť nebylo jasné, kdo bude dílo rea-
lizovat. Nakonec obě akce na budově č. p. 166 a hospodářské části budovy č. p. 166 realizuje stejný 
dodavatel. Prvotní obtíže stavby se zvládly a dílo je dokončeno včetně všech víceprací. Celková 
částka realizace včetně víceprací ve výši 24.740 Kč činí 2.433.748 Kč (s DPH). Technický dozor 
investora, na ZO přítomný p. Krejsa, uvedl, že původní termín dokončení byl navrhnut s ohledem 
na navazující vyhotovení fasády. Vše ale realizuje jeden dodavatel, prodloužení termínu tedy neva-
dí. Důvody k prodloužení termínu dokončení označil p. Krejsa jako oprávněné. Původně se nepočí-
talo s provedením fasády, výsledek s vyhotovenou fasádou je upravený a vzhledný dům. P. Krejsa 
doporučuje žádost zhotovitele o prodloužení schválit a uzavřít dodatek smlouvy upravující termín 
předání do 15. srpna 2019. Bleskosvod bude předán do 1. listopadu 2019.

• Schvaluje znění zadání zadávací dokumentace na akci „Energetické úspory v  bytových do-
mech – Obec Těchonín – 1. část – č. p. 178, 179, 180“.
Hlasování: pro: 2,3,4,5,6,7,8,9,10,11, proti: -, zdrželi se: -, omluveni: 1.
Starosta p. Sedláček v podkladech k ZO rozeslal zadávací dokumentaci k podlimitní veřejné za-
kázce na BD č. p. 178, 179 a 180 Těchonín. Smluvní společnost obce Forenta, s. r. o. zrealizuje 
výběrové řízení. Předmětem zakázky jsou stavební činnosti - zateplení uvedených BD, předpo-
kládané náklady činí 12.898.095 Kč a předpokládaný termín realizace je únor 2020 až září 2020. 
Nabídky budou podávány elektronicky na profil zadavatele. Hodnotícím kritériem je ekonomická 
výhodnost, vítězná se stane nabídka s nejnižší cenou s DPH. Výběrová komise doporučí zadavateli 
(obci) nejvýhodnější nabídku, zadavatel ji posoudí a rozhodne o uzavření smlouvy o dílo - obdob-
né, jakou obec již uzavřela při předchozích zateplováních. Dokončení prací zadavatel stanovuje na 
30. září 2020, smlouva obsahuje sankce, stanovuje termíny splatnosti, podmínky vedení stavební-
ho deníku, podmínky vedení staveniště, pojištění zhotovitele, záruky v délce 60 měsíců atd.

• Schvaluje složení výběrové komise pro vyhodnocení podaných nabídek k zakázce „Energetické 
úspory v bytových domech - Obec Těchonín – část 1“ pro bytové domy č. p. 178, 179 a 180 ve 
složení Ing. Zdeňka Šedu, Ing. Adélu Svobodovou - za společnost Forenta, s. r. o., dále Ing. La-
dislava Šimka a Daniela Krejsu za obec Těchonín.
Hlasování: pro: 2,3,4,5,6,7,8,9,10,11, proti: -, zdrželi se: -, omluveni: 1.

• Schvaluje smlouvu o zřízení věcného břemene č. sml. SNM_TO__18/VB parc. č. 969/25 pro k.ú. 
Těchonín (Plošná plynofikace Svazku obcí Tichá Orlice – polovina).
Hlasování: pro: 2,3,4,5,6,7,8,9,10,11, proti: -, zdrželi se: -, omluveni: 1.
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Starosta p. Sedláček informoval, že se jedná o smlouvu na zřízení věcného břemene, následně bude 
za svazek obcí předána plynofikace společnosti GasNet, s. r. o. Změnu smlouvy vyvolal vstup in-
solvenčního správce mezi smluvní strany (spoluvlastnický podíl u BD č. p. 169 a parcely 969/25 
vše k.ú. Těchonín).

• Bere na vědomí rozpočtové opatření č. 6/2019.
Starosta p. Sedláček uvedl, že obsahem opatření je navýšení výdajů u přepravy a čištění odpadních 
vod z čistíren obce o 30.000 Kč,  na dotace na rekonstrukci budovy Oblastního spolku ČČK ve výši 
10.000 Kč a navýšení peněžních prostředků na bankovním účtu o 92.000 Kč. Starosta p. Sedláček 
důrazně upozorňuje obyvatele BD připojených na kanalizaci, aby nevhazovali vlhčené ubrousky 
do WC a odpadů.

• Schvaluje podpis návrhu darovací smlouvy ¾ spoluvlastnického podílu parc. č. 1107/2 v k. ú. 
Těchonín.
Hlasování: pro: 2,3,4,5,6,7,8,9,10,11, proti: -, zdrželi se: -, omluveni: 1.
Parcela č. 1107/2 k.ú. Těchonín je dle zastupitele p. Olšara pozemek blízko trati bez nutnosti jeho 
zalesnění. ¾ uvedeného pozemku nabízí jako dar majitelka p. Prouzová obci, obec vlastní zbylou 
¼.

• Bere na vědomí informace o schválení Závěrečného účtu svazku Sdružení obcí Orlicko za rok 
2018 valnou hromadou svazku.

• Bere na vědomí informace o petici Charity České republiky - Petice za záchranu domácí péče.
• Starosta p. Sedláček informoval o doručení dopisu Charity České republiky - petice za záchra-

nu domácí péče. Petici lze podpořit v sídlech Charity České republiky.
• Schvaluje žádost o schválení stavební úpravy koupelny bytu č. 1 v bytovém domě č. p. 166 za 

předpokladu možnosti dozorovat průběh stavby ze strany obce.
Hlasování: pro: 2,3,4,5,6,7,8,9,10,11, proti: -, zdrželi se: -, omluveni: 1.
Starosta p. Sedláček seznámil ZO se žádostí nájemníka bytu č. 1 v BD č. p. 166 Těchonín a myslí 
si, že realizace je možná jen za podmínky dozorování průběhu úprav obcí. Zastupitel p. Junek, 
předseda stavebního výboru, nemá k rekonstrukci koupelny výhrady, žadatel si již v minulosti 
úpravy v bytě prováděl.

• Bere na vědomí informace o nabídce možnosti prodeje akcií spol. Vodovody a kanalizace Jab-
lonné nad Orlicí, a. s.
Starosta p. Sedláček sdělil, že obci byla doručena nabídka od společnosti Capital Markets na odkup 
akcií společnosti Vodovody a kanalizace Jablonné nad Orlicí, a. s. Navrhuje na nabídku nereflek-
tovat, nabízená cena je nižší než aktuální hodnota akcií v majetku obce a panuje obava ze zmo-
nopolizování společnosti VAK a zvýšení cen jejich služeb. Všichni zastupitelé vyjádřili souhlas 
nereflektovat na nabídku odkupu akcií.

• Zamítá návrh zastupitele Martina Olšara o odstranění kontejnerů na papír a plast z dolní části 
Těchonína na zkušební dobu dvou měsíců.
Hlasování: pro: 2,6,8,9, proti: 3,5,7,10,11, zdrželi se: -, omluveni: 1,4.
Starosta p. Sedláček informoval o doručení žádosti na redukci nevzhledného sběrného místa v dol-
ní části Těchonína, u řeky Orlice vedle hostince U Mostu. Žadatelka očekávala přímou odpověď 
starosty, ten ale považuje za správné záležitost projednat na ZO. Starosta p. Sedláček přizval ke 
konzultaci dopravní inspektorát Policie ČR a Územní odbor Ústí nad Orlicí a v rámci výstavby 
chodníků řešili uvedená kontejnerová hnízda jak v dolní části Těchonína, tak i na Celném. Žada-
telka upozorňuje na nepořádek v okolí kontejnerů a jejich počet. Starosta p. Sedláček se domnívá, 
že přesun kontejnerů nepořádek nevyřeší a počet kontejnerů je dán potřebami občanů. Nepořádek 
vzrůstá v letních měsících, obec se snaží ho průběžně odstraňovat. Starosta p. Sedláček navrhuje 
několik řešení:
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 - ponechat dotčené místo a počet kontejnerů bez úprav
 - vybudovat okolo prostoru kontejnerů zástěny (odhadovaná cena cca 35.000 Kč)
 - přesunout kontejnery na jiné vhodné místo, např parcela č. 1156/2 k.ú. Těchonín (u silnice 

č. 311, před viaduktem vpravo, kde stává sběrný kontejner) + úprava povrchu, vybudování 
zástěn. Cena cca 65.000 Kč. Z hlediska dopravní situace místo není příliš vhodné.

Na Celném se již pracuje na místě, které bude pro kontejnery vhodnější, investice cca 15.000 Kč.
Občan p. Michek vidí celý problém v nezodpovědných jednotlivcích, kteří ukládají netříděný od-
pad ke sběrným kontejnerům. Jedná se podle něj o rekreanty a víkendové návštěvníky obce. Pře-
sun kontejnerů situaci nevyřeší.
Zastupitel p. Junek si myslí, že nepořádek není pouze od občanů uvedených p. Michkem. Je pra-
vidlem, že bezprostředně po vyprázdnění kontejnerů jsou tyto opět naplněny odpadem, který je 
možné odvézt svozem dům od domu.
Zastupitel p. Vencl připomněl, že přesun kontejnerů nic neřeší, jen problém přesune na jiné místo. 
Občané by se měli zamyslet třeba nad možností využití sběru papíru pro místní školu a nevyužívat 
pouze papírové kontejnery.
Zastupitel p. Olšar se domnívá, že možnosti pro občany jsou dostačující. Ti však málo využívají 
svoz dům od domu, který ulehčuje stávajícím kontejnerům na tříděný odpad. Navrhuje na zkušeb-
ní dobu dvou měsíců kontejnery z dolní části Těchonína úplně odstranit. O tomto návrhu nechal 
starosta p. Sedláček hlasovat.

• Schvaluje návrh žádosti o dotační spolufinancování z programu Malý LEADER pro Orlicko“ 
pro rok 2020.
Hlasování: pro: 2,3,5,7,8,9,11, proti: 6,10, zdrželi se: -, omluveni: 1,4.
Starosta p. Sedláček informoval o existenci dotačního titulu zaměřeného na rozvoj občanské vyba-
venosti v obcích, který členským obcím zprostředkovává MAS Orlicko.
Dále starosta p. Sedláček připoměl, že v obci máme tři vývěsní místa: v centru obce, v dolní části 
Těchonína u mostu a na Celném u obchodu. Zákon obci nařizuje povinnost vlastnit alespoň jednu 
úřední desku. Při úvahách o důstojném umístění vývěsní desky v dolní části Těchonína byla kal-
kulována cena pořízení nové vývěsky, tak činí cca 65.000 Kč. Vývěska by mohla být na pozemku 
SŽDC, vedle tělesa dráhy ČD u chodníku za podmínky pronájmu uvedeného pozemku. Tak by 
bylo možno žádat o dotaci na pořízení vývěsky ve výši 70% uznatelných nákladů. Do žádosti 
o dotaci by bylo možné zahrnout i 2x zástěny kontejnerových míst pro dolní Těchonín a Celné, 
investice na přípravu plochy parcele č. 1156/2 v k. ú. Těchonín a na parcele č. 43/4 v k. ú. Celné 
a případně osvětlení vývěsek.
Občan p. Michek podotknul, že někteří starší občané nemají internet a vývěska je tak možností, 
jak si přečíst zápisy ze zasedání a další informace zveřejňované obcí. Přimlouvá se za zachování 
vývěsek v dolní části Těchonína.

• Schvaluje vyjádření obce Těchonín společnosti ČEZ s žádostí na oddálení termínu realizace 
rekonstrukce NN na Celném nejdříve na rok 2023.
Hlasování: pro: 2,3,5,6,7,8,9, proti: 10, zdrželi se: -, omluveni: 1,4,11.
Starosta p. Sedláček uvedl, že byl na začátku minulého měsíce obeznámen s přípravou činnos-
tí společnosti ČEZ v místní části Celné. Projekční kancelář Montprojekt připravuje projektovou 
dokumentaci na uložení el. vedení ze stožárů do vedení v zemi. Dojde k odstranění nadzemních 
vedení, ale vznikne potřeba zajistit obecními prostředky veřejné osvětlení, které je teď na slou-
pech společnosti ČEZ. V případě naší obce je na sloupech el. vedení umístěn i obecní rozhlas. Při 
jednání projektanta se starostou obce, místostarostou a zastupitelem p. Venclem byla nalezena 
možnost umístit el. vedení pro zbudování osvětlení do výkopu při ukládání el. vedení ČEZu. Dále 
bylo zjištěno, že ČEZ poskytuje při sjednání věcného břemene pro výkopy majitelům pozemků 
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poměrně nízké finanční vyrovnání. Při jednání došlo ke shodě na osazení nových sloupků pro 
veřejné osvětlení a na počtu svítidel. Trasy vedení pro osvětlení by paprskovitě vycházely od tra-
fostanice u obchodu na Celném ve čtyřech směrech pro zachování stávajícího osvětlení a došlo by 
k přidání cca tří svítidel. Realizace osvětlení představuje cca 1.500 m vedení, 17 ks stožárů a jejich 
osazení a vybavení svítidly. Hrubě vypočtené celkové náklady včetně prací starosta p. Sedláček 
odhaduje na cca 1.000.000 Kč. Realizace nového osvětlení by mohla navazovat na projektovanou 
rekonstrukci náměstíčka na Celném. Starosta p. Sedláček zastává názor, že by se realizace osvět-
lení měla oddálit, obec má dlouho dopředu naplánované své investice a realizace osvětlení v roce 
2021 je příliš brzy. Obec je ráda, že ČEZ do své sítě investuje a pečuje o ni, a je si vědoma toho, že 
ČEZ toleruje na svých zařízeních zařízení obce. Pouze časový horizont pro přípravu takto vysoké 
investice obce je příliš krátký.
Společnost K -energo také projektuje obdobnou akci pro část Těchonína od viaduktu po nové slou-
py u č. p. 166 v Hluchově. Obec o této akci není doposud oficiálně informována a projekční kan-
celář plánuje realizaci na rok 2021. Obec zatím nemá kalkulaci pro tuto část nového osvětlení.
Do příštího zasedání bude připravena odpověď na žádost o stanovisko k projektové dokumentaci 
obnovy elektrického vedení na Celném a stanovení podmínek k uzavření smlouvy o smlouvě bu-
doucí o věcném břemeni o výměře 1608 m a 13 ks kabinetních skříní.

• Bere na vědomí žádost o poskytnutí dotace z prostředků Pardubického kraje v rámci POV na 
rok 2020.
Starosta p. Sedláček připoměl, že se blíží termín, kdy obvykle obec žádá o dotaci z uvedeného ti-
tulu. K vyhlášení dotační výzvy dojde až v prosinci 2019. Předběžně by obec mohla žádat o dotaci 
na:

 - stavební akce: „Oprava obslužného chodníku u č. p. 166“
 - stavební akce: „Opravy a výmalba společných prostor bytových domů č. p. 110, 166, 171, 

172, příp. 178, 179, 180 – dle cenové kalkulace“.
Dotace se obvykle poskytuje ve výši 50% uznatelných nákladů z výše cca 200.000 Kč. Uvedené 
akce zahrneme do rozpočtu v příštím roce.

• Schvaluje obecně závaznou vyhlášku obce Těchonín č. 1/2019, kterou se ruší Obecně závazná 
vyhláška obce Těchonín  – Požární řád obce Těchonín - schválená zastupitelstvem obce usn. 
č. 90/97 dne 10. 12. 1997.
Hlasování: pro: 2,3,5,6,7,8,9,10, proti: -, zdrželi se: -, omluveni: 1,4,11.
Starosta p. Sedláček uvedl, že obec má prakticky neplatný požární řád. Poslední aktualizace pro-
běhla v roce 1997. Byl tedy sestaven nový požární řád obce, obec má plně opravenou, plně funkční 
hydrantovou síť. Po schválení se požární řád stane směrnicí obce a dojde ke zrušení vyhlášky 
č. 1/2019.

• Schvaluje směrnici obce Těchonín č. 1/2019 - Požární řád obce Těchonín.
Hlasování: pro: 2,3,5,6,7,8,9,10, proti: -, zdrželi se: -, omluveni: 1,4,11.

• Schvaluje nařízení obce Těchonín č. 2/2019 - o rozsahu, způsobu a lhůtách odstraňování závad 
ve schůdnosti a sjízdnosti chodníků, místních komunikací a průjezdních úseků silnic pro obec 
Těchonín a  operační plán zimní údržby chodníků a  místních komunikací na zimní období 
2019 -2020 pro obec Těchonín.
Hlasování: pro: 2,3,5,6,7,8,9,10, proti: -, zdrželi se: -, omluveni: 1,4,11.
Starosta p. Sedláček seznámil zastupitelstvo s návrhem operačního plánu zimní údržby chodníků 
a místních komunikací v zimním období 2019 - 2020. Podklady pro plán jsou doporučeny pověře-
ným úřadem v Žamberku a plán obsahuje dlouholeté zvyklosti v zimní údržbě v obci.

• Schvaluje zrušení usn. č. 96/2019 a tím odstoupení naší obce od možnosti získání dotačního 
spolufinancování v dotačním titulu pro pořízení lesní techniky.
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Hlasování: pro: 2,3,5,6,7,8,9, proti: -, zdrželi se: 10, omluveni: 1,4,11.
Starosta p. Sedláček informoval o jednání s manažerem dotační kanceláře, p. Rupichem. Z jednání 
vyplynulo, že podmínky dotačního titulu pro pořízení lesní techniky do majetku obce jsou pro 
obec nevýhodné a klesla potencionální šance na získání dotačního spolufinancování. Pokoušet se 
o dotaci za těchto podmínek by mohlo být plýtvání financemi obce. Hlasováním se rozhodne o 
dalším postupu.

• Schvaluje zadávací dokumentaci a zveřejnění výzvy k podání nabídek na výběr dodavatele ko-
munální techniky pro akci „Dodávka komunální techniky – malotraktor vč. příslušenství“ pro 
obec Těchonín.
Hlasování: pro: 2,3,5,7,8,9, proti: 6, zdrželi se: 10, omluveni: 1,4,11.
Starosta p. Sedláček připomněl, že se rychle blíží zimní období a navrhl projednání zadávací doku-
mentace na výběr dodavatele. Zadávací dokumentace obsahuje zapracované připomínky.
Zastupitel p. Vencl vyjádřil názor, že zadávací podmínky jsou šité na míru konkrétnímu výrobci.
Starosta p. Sedláček oponoval, že požadavky, které klademe na techniku, jsou pro naše účely ne-
zbytné a do výběrového řízení se může přihlásit více dodavatelů.

• Schvaluje oslovit společnosti Živa, a. s., Klášterec nad Orlicí 120, 561 82 Klášterec nad Orlicí 
IČ: 60917598, LGD Technika, Pastviny 151, 564 01 Žamberk, IČ: 28777204, Šálek, s. r. o., Vra-
hovická 2527/5, IČ: 26277336, P & L, spol. s r. o. VELKÉ MEZIŘÍČÍ prodej a servis zemědělské 
a komunální techniky, Třebíčská 74 b, 594 01 Velké Meziříčí, IČ: 00351504.
Hlasování: pro: 2,3,5,7,8,9,10, proti: 6, zdrželi se: -, omluveni: 1,4,11.
Starosta p. Sedláček navrhuje oslovit společnosti:

 - Živa, a. s., Klášterec nad Orlicí 120, 561 82 Klášterec nad Orlicí IČ: 60917598
 - LGD Technika, Pastviny 151, 564 01 Žamberk, IČ: 28777204
 - Strom Praha – Helvíkovice, Helvíkovice 33, 564 01 Helvíkovice, IČ: 25751069
 - P & L, spol. s r. o. VELKÉ MEZIŘÍČÍ prodej a servis zemědělské a komunální techniky, 

Třebíčská 74 b, 594 01 Velké Meziříčí, IČ: 00351504
Zastupitel p. Nepustil navrhl zahrnout do oslovených společností i firmu Šálek, s. r. o., Prostějov.

• Schvaluje složení členů výběrové komise pro vyhodnocení podaných nabídek k zakázce „Do-
dávka komunální techniky – malotraktor vč. příslušenství“ pro obec Těchonín v tomto složení: 
Josef Sedláček, Jiří Junek, Ing. Aleš Nepustil.
Hlasování: pro: 2,3,6,7,8,9, proti: -, zdrželi se: 5,10, omluveni: 1,4,11.
Starosta p. Sedláček navrhuje složení komise: Ing. Ladislav Šimek, Josef Sedláček, Jiří Junek.
Zastupitel p. Nepustil vznesl žádost o zařazení do komise pro výběr dodavatele komunální tech-
niky.
Starosta obce akceptoval výměnu za Ing. Ladislava Šimka s jeho souhlasem, (důvodem je nutnost 
lichého počtu členů výběrové komise).

• Schvaluje žádost o stanovisko k napojení sjezdu na místní komunikaci p. p. č. 1160/4 k pláno-
vané novostavbě RD na st. p. č. 129 v Těchoníně.
Hlasování: pro: 2,3,5,6,7,8,9,10, proti: -, zdrželi se: -, omluveni: 1,4,11.
Starosta p. Sedláček informoval o doručení žádosti na obecní úřad se žádostí o stanovisko k na-
pojení sjezdu na místní komunikaci p. p. č. 1160/4 k plánované novostavbě RD na st. p. č. 129 
v Těchoníně.

Diskuse: (příspěvky byly vzaty na vědomí)
• Na obec byla doručena pozvánka fy Isolit Bravo na Den otevřených dveří v sobotu 24. srp-

na 2019 v čase 08:00 - 16:00 hod.
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Zastupitelstvo obce:
• Schvaluje program jednání ZO a návrh ověřovatelů zápisu.

Hlasování: pro: 1,2,5,6,7,8,9,10, proti: -, zdrželi se: -, omluveni: 3,4,11.
Jednotlivé body programu a návrhy k nim předkládá starosta obce Josef Sedláček, pokud není 
uvedeno jinak.

• Schvaluje zvýšení cen nájemného od roku 2020 o 10% z částky 31,05 Kč/m2 na částku 34,16 Kč/
m2 u všech domů – bytů. U zateplených domů zvýšení cen nájemného o dalších 10% na částku 
37,26 Kč. U bytů půdních vestaveb bytového domu č. p. 80 snížení ceny na částku 34,16 Kč/
m2, dále u č. p. 166 na částku 37,26 Kč/m2. V roce 2021 zastupitelstvo schvaluje navýšení cen 
nájemného o 10% u bytových domů č. p. 178, 179, 180 Těchonín. Celý postup bude navrhován 
nájemníkům formou dohody.
Hlasování: pro: 1,2,5,6,7,8,9,10, proti: -, zdrželi se: -, omluveni: 3,4,11.
Starosta p. Sedláček připomněl úkoly z minulého ZO - podání zpráv výborů stavebního, finančního 
a kontrolního ke zvažovanému zvýšení nájemného v obecních bytech. Jeho návrh byl přednesen na 
minulém ZO, pro zopakování by se jednalo o navýšení nájemného o 10% z 31,05 Kč/m2 na částku 
34,16 Kč/m2 u všech BD. U zateplených BD by došlo navíc ke zvýšení o dalších 10% na částku 
37,26 Kč/m2. Výjimkou by byly byty půdních vestaveb v č. p. 80, kde by nájemné kleslo na částku 
31,16 Kč/m2 a u č. p. 166 na částku 37,26 Kč/m2. Došlo by tak ke sjednocení nájemného.
Po provedení plánovaného zateplení v roce 2021 u č. p. 178, 179 a 180 by se zde nájemné zvýšilo 
o 10% na částku 37,26 Kč/ m2.
Celý postup by byl navrhován nájemníkům formou dohody.
Došlo by tak v roce 2021 ke sjednocení nájemného takto:

 - č. p. 110, 166, 171, 172, 178, 179, 180 Těchonín s nájemným ve výši 37,26 Kč/m2

 - č. p. 120, 71, 80, 110 Těchonín - Celné s nájemným ve výši 34,16 Kč/m2.
Předsedové všech výborů uvedli jako relevantní důvody zvýšení nájemného zejména:

 - poslední úprava nájemného proběhla před deseti lety
 - do výše nájemného není aplikován vliv inflace
 - obec provedla velké investice do oprav a zateplení domů.

Zastupitel p. Vencl souhlasí se základním navýšením o 10%, je spokojen se dvěma kategoriemi 
bytů, je rád, že se bytové domy udržely v majetku obce. Myslí si, že výše nájemného, která je nižší 
než průměr v okolí, může lákat do obce nové, mladé rodiny.
Zastupitel p. Olšar připomněl, že ceny nájmů obecních bytů jsou pod cenou sociálních bytů v okol-
ních obcích, a to i po plánovaném zvýšení. Myslí si, že by se nájemné mělo zvýšit o 20% plošně. 
Chce  -li obec udržet bytové domy v dobré kondici, měla by být finanční spoluúčast nájemníků ve 
formě nájemného vyšší.
Starosta p. Sedláček předpokládá v budoucích letech další projednávání zvýšení nájemného, mi-
nimálně o inflaci.

• Bere na vědomí informaci o zajištění dopravní obslužnosti v obci.
Starosta p. Sedláček informoval, že obec doposud nepřijala žádnou stížnost, připomínku nebo 
podnět k dopravní obslužnosti obce. Zajištění je tedy zřejmě dostatečné.
K čekárně na nádraží starosta p. Sedláček uvedl, že SŽDC vysoutěžila společnost, která bude pro-
vádět úklid nádražní čekárny a okolních prostor. Byl ukončen smluvní vztah s paní, která doposud 

JEDNÁNÍ DNE 11. 9. 2019
ověřovatelé zápisu: Mgr. Ivanka Špinlerová, Jaroslav Chládek 
zapisovatel: Ing. Šimek Ladislav

přítomno zastupitelů: 8/11
omluveni: Vlastimil Všetička,

Mgr. Lenka Kreuselová, Jan Leicht

přítomno občanů/hostů: 4/0
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o čekárnu pečovala. Myslí si, že je to škoda, péče o čekárnu byla příkladná. Bohužel je plánováno 
uzavření čekárny a starosta p. Sedláček bude o tomto rozhodnutí dále jednat.
Zastupitel p. Vencl si myslí, že můžeme zmínit, že se jedná o paní Kmoškovou, která zaslouží 
pochvalu a uznání za dosavadní údržbu vlakové zastávky.
Starosta p. Sedláček souhlasí s p. Venclem a byl by rád, kdyby po dalších jednáních nedošlo ke 
změně současného stavu.

• Bere na vědomí informace o odvozu a skládkování komunálního odpadu.
Starosta p. Sedláček připoměl diskusi o podnětech a žádostech občanky o kontejnerech tříděného 
odpadu. Proběhla konzultace s p. Janouškem, KOS Jablonné nad Orlicí a dle něj je neuspokojivý 
stav kolem kontejnerů ve většině obcí a měst. Služba svozu a její četnost je dostačující, je však 
občany nedostatečně využíván svoz dům od domu. Nádoby na komunální odpad obsahují velké 
množství materiálu, který je možno vytřídit a nechat odvézt formou svozu dům od domu. Svoz 
nabízí možnost třídění plastů, nápojových kartonů, plechovek od nápojů a potravin, použitých po-
travinových olejů v plastových uzavřených a nepoškozených lahvích. Také umožňuje třídit papír, 
ten je i možné (obvykle počátkem května), přenechat sběru pro základní školu. Obec umožňuje 
občanům dle zákona odpad třídit. Primárně by měl být pro tříděný odpad využíván svoz dům 
od domu, pak kontejnery tříděného odpadu. Navíc obec několikrát ročně zajišťuje pro občany 
přistavení velkoobjemových kontejnerů s dozorem. Starosta p. Sedláček opakovaně apeluje na 
občany, aby co nejvíce využívali svoz dům od domu a kontejnery tříděného odpadu využívali jen 
tehdy, když z nějakého důvodu nemohou využít svoz dům od domu. Často se stává, že několik dní 
pro provedení svozu dům od domu jsou u kontejnerů pytle s tříděným odpadem, který mohl být 
odvezen svozem. Povinnost třídit odpad pro občany vzniká zakoupením zboží v obalu, který lze 
vytřídit. Nákupem takového zboží s obalem se občan stává jeho majitelem se všemi povinnostmi.
Obec zdarma poskytuje pytle na tříděný odpad přímo na obecním úřadě.
Starosta p. Sedláček upozorňuje, že společnost zajišťující odvoz komunálního odpadu může odmít-
nout jeho odvoz, pokud sběrná nádoba (popelnice) obsahuje odpad, který do ní nepatří. Např. trá-
vu, stavební suť apod.
S prací společností KOS panuje spokojenost a není důvod hledat jiného dodavatele této služby.
Zastupitel p. Vencl připomněl projednávání návrhu na zřízení sběrného dvora. Návrh byl zamítnut, 
neboť obec nemá lokalitu, kde by se sběrný dvůr zřídil.
Zastupitel p. Olšar uvedl, že všichni třídíme, ale některý vytříděný odpad skončí na skládce, neboť 
ho nemá kdo zpracovat.
Starosta p. Sedláček reagoval, že je to možné, ale je to problém další, vyšší úrovně nakládání s od-
pady. Naše povinnost je odpad třídit a snažme se ji splnit s co nejnižšími náklady.
Místostarosta p. Šimek uvedl, že z jednání s p. Janouškem vyplynulo, že problematická kontej-
nerová místa s častým výskytem nepořádku je potřeba zrušit nebo nahradit přesunutím do loka-
lity mimo hlavní komunikace. V diskusi byla probírána možnost přemístění kontejnerů z lokality 
U Mostu na jiné vhodné místo mimo hlavní komunikaci.

• Bere na vědomí zprávu o činnosti Sboru dobrovolných hasičů Těchonín.
• Schvaluje vítěze výběrového řízení na dodávku komunální techniky malotraktoru vč. příslu-

šenství a to firmu LGD Technika, Pastviny 151, 561 01 Žamberk, IČ: 28777204 s nabídkovou 
cenou 846.879 Kč s DPH.
Hlasování: pro: 1,2,5,7,8,9, proti: 10, zdrželi se: 6, omluveni: 3,4,11.
Starosta p. Sedláček informoval, že dne 11. září 2019 v 13:05 došlo k otevření obálek s nabídkami 
na dodávku komunální techniky včetně příslušenství. Otevření provedla výběrová komise ve slo-
žení Josef Sedláček, Jiří Junek a Ing. Aleš Nepustil. Byly doručeny 3 nabídky:

 - LGD Technika, Pastviny 151, 561 01 Žamberk, IČ: 28777204, nabídková cena 699.900 Kč 
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bez DPH, 846.879,– s DPH.
 - P & L spol. s.r.o, Velké Meziříčí prodej a servis zemědělské a komunální techniky, Třebíčská 

74 b, 594 01 Velké Meziříčí, IČ: 00351504, nabídková cena 1.021.240 Kč bez DPH,
 - Strom Praha - Helvíkovice, Helvíkovice 33, 564 01 Helvíkovice, IČ: 25751069, nabídková 

cena 1.168.860 Kč bez DPH.
Otevírání obálek s nabídkami bylo ukončeno 11. 9. 2019 v 13:25 hod. Při otevírání nabídek nebyly 
vzneseny žádné připomínky.
Výběrová komise zkontrolovala kompletnost nabídek a vybrala dle stanovených kritérií společnost 
LGD Technika, Pastviny 151, 561 01 Žamberk, IČ: 28777204 s nabídkovou cenou 846.879 Kč 
s DPH.
Zastupitel p. Vencl vysvětlil, že jeho důvodem ke hlasování proti je jeho názor, že by postačovala 
jednodušší a levnější technika.
Starosta p. Sedláček připoměl, že specifikace dodávky byla několikrát probírána, shledána jako 
potřebná a odsouhlasena.

• Schvaluje návrh kupní smlouvy na dodávku komunální techniky malotraktoru vč. příslušenství 
s firmou LGD Technika, Pastviny 151, 561 01 Žamberk, IČ: 28777204 a vysoutěženou cenou 
846.879 Kč s DPH.
Hlasování: pro: 1,2,5,7,8,9, proti: 10, zdrželi se: 6, omluveni: 3,4,11.

• Schvaluje nájemní smlouvu na pronájem prodejny v Celném s panem Frančkem na dobu 5 let.
Hlasování: pro: 1,2,5,6,7,8,9,10, proti: -, zdrželi se: -, omluveni: 3,4,11.
Nájemce má zájem pokračovat v nájmu.

• Bere na vědomí informace k opravě místní komunikace č. 19c (Těchonín -Vlčkovice).
Starosta p. Sedláček informoval o posouzení a doporučení fy Strabag, aby na křižovatce silnice 
Studené - Celné a místní komunikace směr Vlčkovice došlo k odfrézování svrchní vrstvy a po-
kládce nové obalované vrstvy. Cena je odhadována na cca 50.000 Kč bez DPH. K pokládce dojde 
v termínu 28. - 29. září 2019 při pracech na finální vrstvě komunikace v Těchoníně.

• Bere na vědomí informaci k uzavírce komunikace.
Ve dnech 28. - 29. září 2019 bude provedena pokládka finální vrstvy živičného povrchu komuni-
kace č. 311 v prostoru pod viaduktem v dolní části Těchonína. V uvedených dnech je naplánována 
úplná uzavírka silnice č. 311, objízdná trasa bude vyznačena přes Studené a Sobkovice. Ve stejném 
termínu dojde i k uzavření křižovatky místní komunikace směr Vlčkovice.

• Schvaluje návrh pokácení vzrostlého stromu u  křížku u  školní jídelny s  náhradní výsadbou 
keřů.
Hlasování: pro: 1,2,5,6,7,8,9,10, proti: -, zdrželi se: -, omluveni: 3,4,11.
Starosta p. Sedláček informoval o zahájení restaurování křížku u školní jídelny. Sdružení obcí 
Orlicko přislíbilo dotaci, realizace je již schválena. Dle posudku p. Kauckého je u křížku rostoucí 
zerav ve velmi špatném a zhoršujícím se stavu. Starosta p. Sedláček navrhuje hlasovat o jeho od-
stranění a náhradě keři.

• Bere na vědomí informace o změně termínů pro výběrové řízení k akci „Energetické úspory 
v bytových domech – Obec Těchonín – 1. část – č. p. 178, 179, 180“.
Starosta p. Sedláček uvedl, že kontrola zadávací dokumentace akce ze strany IROPu způsobila 
posun termínů takto:

 - doba plnění veřejné zakázky je od 02/2020 - 09/2020
 - lhůta pro podání nabídek počíná běžet dnem následujícím po dni odeslání výzvy pro podání 

nabídky a končí dnem 26. září 2019 v 09:00 hod.
 - otevírání nabídek proběhne po uplynutí lhůty pro podání nabídek
 - prohlídka místa plnění se uskuteční dne 18. září 2019 v době od 09:00 hodin se srazem 
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u obecního úřadu obce Těchonín.
Smlouva o dílo bude standardní, stejná jako u předchozích akcí zateplení.

• Bere na vědomí zprávu finančního výboru.
Zastupitel p. Chládek, předseda finančního výboru, přednesl zprávu finančního výboru.
Zastupitel p. Vencl se dotazoval, zda se finanční výbor zabýval možností výběru rekreačního po-
platku.
Předseda výboru p. Chládek odpověděl, že finanční výbor se touto problematikou dále nezabýval. 
Výbor se k této otázce vrátí po úpravě zákona, který danou problematiku řeší.

• Bere na vědomí zprávu kontrolního výboru.
Zastupitel p. Nepustil, předseda kontrolního výboru, přednesl zprávu kontrolního výboru.
Výbor navrhl prověření nájemních smluv právníkem na soulad s platným občanským zákoníkem. 
Starosta p. Sedláček informoval, že k prověření již v nedávné době došlo.
Dále KV navrhuje, aby se projektanti staveb více seznámili s místem stavby, zejména v čase pří-
pravy projektu.
Starosta p. Sedláček reagoval, že při poslední stavbě - výstavbě chodníků, projektant byl přítomen 
několikrát i v době příprav a vyhotovování projektové dokumentace a na stavbě se pravidelně 
účastní kontrolních dnů, kde aktivně konzultuje připomínky obce i stavby.

Diskuse: (příspěvky byly vzaty na vědomí)
předseda výboru stavebního a životního prostředí:

• nájemníci BD č. p. 166 Těchonín požadují využívat podkrovní prostory hospodářské části bu-
dovy ke skladování věcí.
Zastupitelé se shodli, že v zrekonstruované hospodářské části č. p. 166 prostor mají a není vhod-
né i z požárního hlediska půdní prostor zaplnit.

zastupitel p. Vencl:
• informoval o provedení opravy el. vedení osvětlení na „Motlák“, o přidání svítidla za křižo-

vatkou ke Konzumu a o výměně jištění na větvi nových svítidel směrem od školy k viaduktu. 
Osazením moderních svítidel dojde k úspoře el. energie.

• informoval o kontaktu s pracovníkem ČEZu ve věci plánu na rekonstrukci vedení NN na Cel-
ném, který doporučuje zvážení podání žádosti o odklad realizace. ČEZ avizuje, že by nemuselo 
dojít v daném roce k realizaci z důvodů plánovaných investic.
Starosta p. Sedláček odpověděl, že žádost o prodloužení byla na minulém ZO řádně schválena 
a odeslána. Rýsuje se možnost na výstavbu veřejného osvětlení využít dotaci. Obec zadá přípra-
vu projektu orientačního osvětlení na Celném, a tak zjistíme přesnější cenu realizace.

• informoval o dotazu na ministerstvo životního prostředí, zda je možné čerpat dotaci na již rea-
lizované osvětlení podél chodníku směr viadukt.

starosta p. Sedláček:
• přečetl stanovisko k rekonstrukci vedení NN na Celném, které bylo zasláno ČEZu.
• předložil k nahlédnutí pracovní verzi studie rekonstrukce „náměstíčka“ na Celném. Záměr re-

konstrukce vychází z požadavků občanů, nevyhovujícího stavu prostoru a souvisí s plánovanou 
rekonstrukcí vedení NN.

Informační zdroj: Zápisy z jednání Zastupitelstva obce Těchonín, zpracoval: Aleš Nepustil
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Zpracování dřeva v minulosti

 Při psaní o práci se dřevem jsme se minule zabývali truhlařinou (popřípadě stolařinou). V těcho-
nínských domácnostech nyní sháním pěkné dřevěné výrobky, jež jsou důkazem zručnosti řemeslníků, 
kteří žili a tvořili u nás a v blízkém okolí. Než se ale budeme věnovat právě jejich kráse a užitečnosti, 
nesmíme vynechat další řemesla zabývající se zpracováním dřeva – dnes tedy kolářstvím a šindelář-
stvím. Oběma hrozil donedávna zánik, ale v současnosti se opět projevuje snaha o jejich záchranu. 
Snad i proto, že si přejeme zachovat národní kulturu, hlavně tu lidovou na venkově.

 Kolářství bylo především 
na vesnicích velmi potřebné ře-
meslo. Koláři totiž vyráběli to-
lik důležité zemědělské náčiní. 
Nejen ale vyráběli, důležité byly 
opravy a údržba. Bez pořádného 
žebřiňáku se sedlák neobešel, na 
menší náklady dobře posloužil 
hlavně těm chudším trakař (tra-
kač, tragač). Trakař byl vyroben 
na principu páky, připomíná 
konstrukcí zahnutý žebřík na 
jedné straně s  dřevěným kolem 
a  na druhé s  rukojetěmi. První 
prý byly vyrobeny už ve staré 
Číně ve 3. století. Užitečné je, 
že větší tíha nákladu spočívala 
na kole, takže ten, kdo náklad 
vezl, se tolik nenadřel. Vozilo se 
především seno, píce, pytle s obi-
lím a  moukou, také třeba dříví. 
Rukojeť k trakaři vznikala z při-
rozeně nakřivo rostlých křovin, 
aby nepraskala.
 Na závěr ještě vzpomeň-
me na dříve často užívané úslo-
ví „i  kdyby trakaře padaly“, což 
znamená za všech okolností. 
Koláři vyráběli také například 
násady, loukoťová kola, saně atd. 
K tomu potřebovali hlavně tvrdé 
dřevo, nejvíc jasan, javor a dub. 
Dnes už mnohé z kolářských vý-
robků jen zdobí naše chalupy.
 

Z HISTORIE TĚCHONÍNA

Trakař rodiny Suchomelových - dříve bývaly s loukoťovým kolem
(foto: Tomáš Suchomel)

Kolářské výrobky jako výzdoba na chalupě Hejtmánkových v Celném
(foto: Václav Prüher)
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 Šindelářství bylo provozováno po celém našem území, protože tradiční krytinou lidových staveb 
se staly právě šindele. Dnes se s nimi setkáváme hlavně na památkových stavbách. Když si zajedete do 
Klášterce nad Orlicí, uvidíte, že gotický kostel Nejsvětější Trojice získal novou šindelovou střechu.

 Ovšem ještě v mnohých našich chalupách je pod eternitovou krytinou ukryt původní starý šin-
del. A  jak šindel vypadá? Je to destička břitvovitého tvaru, široká bývá 8–15 cm, dlouhá 50–60 cm 
o tloušťce 1,5–2,5 cm. Na jedné straně má drážku a na druhé břit. S tenkostí šindele souvisí i lidové 
přirovnání „hubený jak šindel“. Vše začíná štípáním správně vybraného špalku. Užívalo se hlavně 
dřevo smrkové, méně modřínové (zvlášť z horského modřínu byl šindel trvanlivější) a jedlové. Lepší je 
šindel štípaný, protože má trojnásobnou životnost. Šindel řezaný z prken má porušená dřevní vlákna, 
což vzniká právě při řezání. Na štípání se používala sekera s palicí. A byl a stále je k tomu zapotřebí 
pořádný fortel. Šindel se pak obřezával na dřevěné přichycovací lavici – na Valašsku se jí říkalo strýc, 
jinde na Moravě strýcova stolica nebo lavice, u nás prostě obřeznice a ještě dědek. Každý řemeslník 
měl lavici trochu tvarově odlišnou. Na ní se obřezával pořízem břit, tzv. fugovníkem (drážkovačem) se 
vyřezávala drážka. I drážkovače byly různých tvarů, funkci však musely mít stejnou. V současné době 
se šindelářství obnovuje především kvůli opravám památek a starých lidových staveb.
 

Ivanka Špinlerová
 

Člen divadelní společnosti Bouda p. Franček pro nás zahrál práci s pořízem a drážkovačem na „dědkovi“.

Vážení občané,

rok se s rokem sešel a opět pro Vás připravujeme kalendář obce Těchonín s fotografiemi zákoutí 
Těchonína. Klasicky zde budou obsaženy informace o  jednotlivých dnech svozů odpadů, budou 
zde i termíny jednotlivých společenských akcí, u kterých je termín pořádání takto dopředu znám, 
také pozvánky na jednání zastupitelstva obce a informace o termínu vydávání Těchonínských listů. 
Budeme se snažit, aby byl kalendář co nejdříve na prodejních místech, tak jak jste zvyklí. Cenu 
předpokládáme obdobnou jako v roce předchozím. Myslím, že je na co se těšit.

Josef Sedláček, starosta obce
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Fotbal Těchonín (www.fotbal -techonin.net)
 Dne 3. 8. 2019 jsme se zúčastnili v Boříkovicích tradičního Turnaje starostů. V systému každý 
s každým na 2x20minut jsme obsadili poslední 4. místo.
Výsledky našich zápasů:
 Těchonín - Lichkov   1 : 2 po penaltách (branka: Maleček)
 Těchonín - Jiskra 2008 B  0 : 3
 Těchonín - Boříkovice  1 : 2 po penaltách (branka: Lazorka)
Konečné pořadí: 1. Boříkovice 8b.,  2. Jiskra 2008 B 6b., 3. Lichkov 2b., 4. Těchonín 2b.
 V současné době je v plném proudu nová sezona. Příliš se nám nedaří a po 7. odehraných kolech 
se pohybujeme se ziskem dvou bodů ve spodních patrech tabulky.

tým Z V VP PP P skóre body

1.  Helvíkovice 7 6 0 0 1 31:14 18
2.  Kerhartice 7 5 0 1 1 29:13 16
3.  Tatenice B 7 4 2 0 1 17:13 16
4.  Žamberk B 7 5 0 0 2 26:17 15
5.  Ústí n.O. C 6 4 0 1 1 21:15 13
6.  Boříkovice 7 4 0 0 3 19:15 12
7.  Dolní Třešnovec 7 4 0 0 3 21:18 12
8.  Tatran Lichkov 7 2 2 1 2 20:16 11
9.  Jiskra 2008 B 7 2 0 2 3 18:20 8
10.  Žichlínek B 7 1 1 1 4 14:22 6
11.  AFK Kunvald 7 2 0 0 5 15:30 6
12.  Luková 6 1 1 0 4 4:16 5
13.  Rudoltice B 7 1 0 1 5 11:20 4
14.  Sokol Těchonín 7 0 1 0 6 8:25 2

S pozdravem TJ Sokol Těchonín

HC Těchonín (www.hctechonin.cz)
Těchonínu začíná jubilejní sezóna!!!
 Hokejisté Těchonína vstupují do 16. ročníku Holba LHL Ligy na konci září. Pro tým to je už 10. 
ročník působení v lanškrounské lize. Do sezóny 2019/20 vstupuje celkem 42 týmů. V první části se 
liga rozdělí do třech skupin po 14 týmech. Díky dobrému umístění v předešlém ročníku postoupili 
těchonínští hráči po třech letech opět do 1. ligy.
 Těchonínští hráči v průběhu letní sezóny trénovali individuálně. Na led se dostali koncem srp-
na (Zimní stadion Šumperk) a od září mají pravidelné středeční tréninky v LA aréně. Dobrá zpráva 
z týmu je ta, že nikdo tým neopustil, a tak zůstává kompletní 
a stejný jako v předešlém ročníku. Na co se fanoušek hokejis-
tů Těchonína může těšit? V 1. lize se potkají hokejisté v derby 
s Nekoří, Turky a Králíkami. Můžou se těšit na hráče soupeře, 
kteří nastupovali v krajských a vyšších ligách.
 Více informací o zápasech, pořadí týmu, soupisce a aktu-
alitách z týmu najdete na klubovém facebooku HC Těchonín.
Tým HC Těchonín:
Brankaři: Jansa, Brdečka
Obránci: Ordoš D. „C“, Fišer, Diblík, Šegita, Dušek
Útočníci: Ordoš M., Šparlinek, Petr, Matyáš, Krejsa, Richtr, Exler

Michal Ordoš

SPOLKY V OBCI
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Sbor dobrovolných hasičů Těchonín (www.hasici -techonin.cz)
 Vážení a milí spoluobčané. To nejlepší období, tj. čas dovolených a prázdnin, máme za sebou a já 
Vás nyní seznámím s akcemi, které se s přispěním našeho SDH Těchonín konaly. Dne 12. 7. 2019 to 
byla časovka horských kol Memoriál Jiřího Leichta, na které SDH zajišťovala občerstvení. Dále pak 
občané byly zváni na pouťové posezení na hasičárnu. Léto bylo jako již tradičně ukončeno letním 
kinem. Promítalo se u hasičárny a na své si přišly jak děti, tak i dospělí. Samozřejmě nesmím zapome-
nout velmi poděkovat všem, kteří se podíleli jak na organizaci,  tak na přípravě, jak tedy členům, tak 
i nečlenům.
 Celkem napilno měla i naše výjezdová jednotka. Dne 25. 7. 2019 byl vyhlášen požární poplach. 
Hořel lesní porost pod rozhlednou Klepáč v Dolní Moravě. Na místě požáru zasahoval Roman Kouba, 
Petr Dušek, Vlastimil Všetička a Ondra Lukáč. A jeden kuriozní zásah byl osvobození kočky ze stromu 
naproti bytovce č. p. 171. Libor Chládek a paní Žofka Budišová si všimli kočky na stromě, která tam 
byla asi dva dny. Požádala jsem tedy členy zásahové jednotky o pomoc. Dopadlo to tak, že pan Miloš 
Koucký musel na strom na laně a pod kočkou podříznout větev, jelikož už byla tak vysoko, že jiné 
řešení nebylo. Kočka byla zachycena do prostěradla a poté ve zdraví utekla. Šikovné pány to máme. 
Díky. Toť tedy vše z informací, které jsem pro Vás měla. Do konce roku v plánu žádné akce nemáme. 
V případě změn budete včas informováni.
 Ten nejkrásnější a nejbarevnější čas máme před sebou. Užijte si ho ve zdraví a v pohodě. Příště se 
na Vás budu opět těšit.

jednatelka Zuzana Foglová

Mladí hasiči
 Léto se přehouplo velice rychle do podzimu a už se zase každé úterý od 17 hodin scházíme s mla-
dými hasiči na pravidelných schůzkách. Momentálně opakujeme disciplíny na Závod požární vše-
strannosti, který letos proběhne 5. října v Klášterci nad Orlicí. Nezapomeňte držet pěsti jak mladší, tak 
starší kategorii!
 Měla bych se ovšem také vrátit k datu 15.-18. srpna! Protože to byl prodloužený víkend věnovaný 
mladým hasičům se vším všudy. Vypravili jsme se na soustředění do chaty Bedřichovka v Orlickém 
Záhoří. Hned v pátek jsme děti pořádně unavili sérií soutěžních her, kde jsme prověřili jejich obrat-
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nost, ale i schopnost řešit složitější situace přímo při hře. V sobotu jsme absolvovali výlet na Velkou 
Deštnou s tím, že celý den měly děti čas na plnění 
úkolů další hry, tzv. Yes Man, kdy měli splnit bláz-
nivá zadání včetně focení a hraní „kámen nůžky 
papír“ s cizím turistou. Musím se s vámi podělit 
o  jednu zajímavou zkušenost - těchonínské děti 
jsou velmi šikovné, vynalézavé, a když jim o něco 
jde, tak i  velice vytrvalé, slušné a  diplomatické. 
V  neděli jsme ještě doplnili výsledkovou listinu 
o  nějakou tu soutěž a  už se rozdávaly diplomy 
a medaile. Uteklo to jako voda, tým našich mla-
dých hasičů se zase o kousek sblížil a spojil. Věřím, 
že i to bude mít pozitivní efekt na naše výsledky.
 Dovolte mi, abych na závěr poděkovala paní 
Aničce Břinčilové, která s námi letos jela na soustředění a byla naprosto nepostradatelnou součástí 
našeho organizačního týmu, společně s Jirkou Trojanem, který je nám bezednou studnicí nápadů na 
soutěže, a panem Romanem Hrdinou, coby další mužskou posilou.

za vedoucí MH Janča Trojanová

Český rybářský svaz - místní organizace Těchonín
Dobrý den, vážení čtenáři TL,
 dne 29. 6. 2019 proběhl na naší malé vodě – Rybárně druhý ročník Memoriálu Josefa Sedláčka 
st. Sobotní rušný den otestoval rybářské dovednosti 23 lovících a členů jejich podpůrných týmů. Ná-
vštěvnost byla hojná, sešlo se nás 82, což jsme ani nečekali. Musím se přiznat, že mě osobně to velmi 
potěšilo. Cíl akce byl splněn a celý den se nesl v duchu pohody a rodinné atmosféry. Veselí dětí a zá-
polení rodičů u vody… Opékali jsme párečky a klobásy. A pan Stanislav Krejčí připravil lahůdkové 
pstroužky dle vlastní receptury. Pitný režim byl pro všechny zajištěn a v parném dnu chlazení nejlé-
pe zajistil Čerňovický potok. Doprovodný pro-
gram zajistila paní Krejčová se svými šikovnými 
chodskými psy Sidem a Dykem. Předvedla, co ti 
chlupáči umí, a myslím, že bylo na co se dívat.
 Zápolení dopadlo dobře, ale i tak bohužel 
6 lovících bylo bez úlovku. Lov proběhl ve dvou 
poločasech, v nich lovící střídali svá lovná místa 
dle předchozího losu. Od 23 cm součtu ulove-
ných ryb a po nejlepší výsledek 244 cm. Celkem 
se ulovilo 1398 cm ryb.
 Sponzorské dary poskytli sponzoři: LČR, 
Rybářův krámek Žamberk, Penzion Otmarka, 
Obec Těchonín, Doktor Kladivo-specialista na 
nářadí, Řeznictví a uzenářství Na Statku Dlouhoňovice, J. Sedláček, Fitmin a Golempress. Ceny z nich 
udělaly radost všem lovícím. Od hlavních cen, které byly hodnotnější, po ceny útěchy, které jistě taktéž 
potěšily.
 Nejlepší tři lovící - 3. místo Pavlík Lehký se svým týmem ulovili ryby o celkové délce 214 cm. Na 
2. místo svým výsledkem dosáhla slečna Klimešová se svým týmem, kteří ulovili ryby o celkové délce 
223 cm, a konečně 1. místo si výkonem 244 cm ulovených ryb vychytal tým Durnových. Cenu za nej-
větší úlovek, kterou byl obří polštář ve tvaru štiky, si odnesl Pavlík Lehký, který ulovil amura bílého při 
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délce 63 cm.
 Snad jste se všichni dobře bavili a užili si sobotní den. Děkujeme všem, kteří nám s akcí pomohli. 
A slibujeme na příští rok další ročník.
 To, co nás čeká v  době následující, je pořádání Rybářského večírku, který je stálicí ve spole-
čenském životě naší obce. Jako již několik let, tak i letos proběhne v útulných prostorách restaurace 
Otmarka. Přijďte se dne 16. 11. 2019 od 20. hod. pobavit. Opět budou vstupenky prodávány v „před-
prodeji“ a místenkovým způsobem. Těšíme se na Vaši společnost, přijďte se s námi poveselit.
 Závěrem přejeme krásný podzim všem.

Josef Sedláček (foto: archiv MO ČRS Těchonín z.s.)

SPV Těchonín
 Letní pauza pro hráče stolního tenisu je u konce a tréninky pro letošní sezonu odstartovaly 10. 9., 
a to každou středu a neděli. Za tak krátkou dobu už tým odehrál přátelský zápas s Rokytnicí v Orlic-
kých horách, který prohrál těsně 8:10.
 Tým „B“ zahajuje soutěž 4. 10. 2019 zápasem s Dolní Dobroučí, tým „A“ o den později, 5. 10. 
2019. Do 15. 3. 2020 (konce soutěžního období) čeká každou skupinu 22 zápasů. 
 Držíme palce do příštích zápasů!

Tereza Francová

Klub důchodců
 V tomto období se těchonínští důchodci setkali třikrát. Vydařené opékání párků proběhlo v Hlu-
chově u manželů Aleny a Františka Filipových. Tam jsme mohli nejen v klidu besedovat venku pod 
střechou chatky sloužící k posezení a grilování, ale navíc si zájemci mohli prohlédnout soukromé sbírky 
starých nástrojů, potřeb, obrazů a fotoaparátů, jež mají manželé Filipovi vzorně uspořádané v podkro-
ví a jedné další místnosti. Při dobrém jídle a pití jsme venku zažili pořádnou bouřku pod hluchovský-
mi Kozími hřbety. Vydrželi jsme dlouho při povídání a zpěvu s kytarou. Někteří zkoušeli dokonce hrát 
na harmoniku ze sbírky. Bylo veselo, protože hostitelé nabízeli i velmi zdravé přípitky domácí výroby. 
Sama jsem ochutnala párkrát prý pokaždé „poslední“ skleničku na odchodnou (tzv. rozchodňačku). 
Další milé setkání proběhlo již tradičně při grilovaných kuřátkách v Otmarce u Fikejzů. Kuřátka byla 
jako vždy výborná. V srp-
nu by se dalo nazvat po-
sezení důchodců v  hasi-
čárně Ekologická beseda. 
Podrobně jsme totiž pro-
bírali nešvary, kterých se 
lidé dopouštějí při zachá-
zení s  odpadem. Chemik 
pan Prüher dodal znalosti, 
další zas zkušenosti. I když 
máme nějaký ten křížek 
na krku, není nám situace 
vůbec lhostejná a  snaží-
me se chovat k životnímu 
prostředí ohleduplně. Teď 
se už všichni těšíme na zá-
řijový tajný výlet.

Ivanka Špinlerová (foto: Alena Filipová)
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ZÁKLADNÍ ŠKOLA
 Básničku jsem si vypůjčila od básníka Jiřího 
Havla. Se žáky jsme si slíbili, že budeme pravidla, 
o kterých básnička mluví, dodržovat.
 Po novém chodníku přišlo první den do naší 
školy 30 žáků. Tři z nich přijíždí ze Studeného a dva 
z Celného.
 Šest školáků do prvního ročníku přivedli rodi-
če, aby uvítali první školní den.
 Společně s prvním ročníkem pracují žáci roč-
níku druhého. Jejich třídní učitelkou je Mgr. Lenka 
Kreuselová. Třetí ročník se přivítal s třídní učitelkou 
Mgr. Klárou Vaníčkovou, čtvrtý a pátý ročník s třídní 
učitelkou Lenkou Krejčovou.
 Ve školní družině se 25 dětí přivítalo s vycho-
vatelkou Klárou Čadovou, která dojíždí z Jablonného 
nad Orlicí, kde v loňském roce pracovala v mateřské 
škole.

 V  naší mateř-
ské škole se vedou-
cí učitelka Bc.  Iva 
Jirušková a  učitel-
ka Jitka Moravco-
vá, která se vrátila 
z  mateřské dovole-
né, věnují 24 dětem.
 Provozní zá-
zemí školy má na 
starosti Lucie Va-
níčková a  v  ma-
teřské škole Šárka 
Koubová. Jako vždy 
nás při příchodu do 
školy a  školky vítají 
s úsměvem.
 Ke konci léta 
jsme se již těšili na 
obědy od kuchařky Aleny Veselé a vedoucí jídelny Hany Jentschkové. Také letos v rámci možností 
opět vaří pro občany. Cena oběda se od 1. 9. 2019 zvedla na 65 Kč.
 
 Žákům ZŠ a MŠ přeji, aby se jim dařilo. Přicházeli domů spokojeni s výsledky svých nově získa-
ných vědomostí a zkušeností. Rodičům, aby našli co nejvíce společného času se svými dětmi.
 

Lenka Kreuselová, ředitelka školy

Tak už nám to začíná:
penál, knížky, svačina,

časně vstávat, brzy spát,
nahlas číst a pěkně psát,

potýkat se s číslicemi,
netoulat se nikde sami,
nezlobit a rovně sedět,

všechno umět, všechno vědět,
slušně zdravit, ne se rvát,
a zas brzy spát a vstát…

Po prázdninách škola zdá se
vždycky trochu přísnější.
Hlavní je, že za rok zase
budem o kus chytřejší.

První ročník: Barbora A. Dostálková, Laura Chládková, Alice Všetičková,
Maruška Kaucká, David Kaplan, Petr Hrdina
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Vítání léta (21. 6. 2019 Těchonín)
 Dne 21.  6.  2019 se na hřišti pod 
školou konalo Vítání léta. Zúčastnily se 
ho nejen děti z místní školy, školky a ti 
nejmenší, ale přijely nás navštívit i děti 
ze základní školy speciální Neratov, 
která sídlí v  Bartošovicích v  Orlických 
horách. Všichni jsme prožili přátelské 
dopoledne při plnění úkolů, s  napětím 
jsme sledovali ukázky zásahu Policie se 
cvičenými psy a ani letos nechyběla zá-
bava na skákacím hradu.
 Téma letošního „dětského dne“ 
patřilo třídění odpadu, recyklace a eko-
logie. V některých disciplínách jsme se 
snažili dětem ukázat, jak se dají různé 
materiály, které zdánlivě nepotřebujeme, ještě využít. Například víčka od PET lahví, kuželky z PET 
lahví, hod na cíl šiškami apod. Třídění odpadu dětem šlo na výbornou!
 Děkujeme za finanční podporu OÚ Těchonín, SPV Těchonín, Pensionu Bakara z Libchav a Vlas-
timilu Všetičkovi. Velký dík patří Policii ČR za ukázky. Janě Trojanové za zdravé mlsání a  hlavně 
dobrovolníkům, kteří se podíleli na realizaci příjemného dopoledne.

Za organizátorky Martina Pavlišová

Zahájení prázdnin v Celném (5. 7. 2019 Celné)
 Na pátek 5.  července  2019 připadl 
státní svátek, a  tak se odpolední hodi-
ny dobře hodily k  tomu, aby zahájily děti 
z  naší obce v  doprovodu svých rodičů 
prázdniny. Areál oddílu kopané TJ Sokola 
Těchonín v Celném se brzy zaplnil dětmi 
maličkými i většími. Ty statečně plnily dis-
ciplíny, které pro ně připravili členové od-
dílu kopané a další dobrovolníci – slalom 
s kroužky, běh v pytli, poznávání, co je ve 
sklenici (podle hmatu), hod kroužkem na 
čapí zobák, hod míčkem klaunovi do pusy, 
kop na bránu, překážkovou dráhu a  na-
konec uklidňující disciplínu vybarvování 
omalovánky. Snaha malých bojovníků byla 
odměněna různými drobnostmi a dobrotami. Spokojeny byly děti, bavili se rodiče i pořadatelé. Dík 
patří všem, kdo se postarali o veselé přivítání prázdnin – Jarmile Duškové, Janě Duškové, Milanu Bar-
toňovi, Romanu Borovému, rodině Koubových a Peškarových, Lence Moravcové, Zuzaně Špinlerové 
a Ivance Špinlerové, rovněž také sponzorům – Obecnímu úřadu v Těchoníně, panu Martinu Šulcovi 
a pořadateli – oddílu kopané.

Ivanka Špinlerová (foto: Lenka Moravcová)

AKCE V OBCI
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Vzpomínání se zpěvem (7. 7. 2019 Těchonín)
 Dne 7. července 2019 se uskutečnil sraz bývalých členů Těchonínského dětského sboru. S krás-
ným nápadem se sejít a zazpívat si přišla Markéta Kalousová (Kumpoštová) a patří jí proto velký dík. 
Sešli jsme se v kostele sv. Markéty v Těchoníně za přítomnosti našich blízkých a více jak hodinu si 
zazpívali pod vedením našeho bývalého sbormistra pana Jaroslava Hamana. Udělal nám velkou radost 
tím, že přijal naše pozvání a spolu s námi zavzpomínal nejen při písních, ale i později v hasičárně, 
kde jsme připravili malé pohoštění. Vyprávěli jsme si veselé příhody, které jsme zažili při cestách na 
koncertech, a připomněli si i školu a spolužáky. Bylo opravdu velice hezké znovu se potkat. Všem zú-
častněným děkuji a věřím, že se v blízké době opět sejdeme a společně si zazpíváme.

Tereza Velehradská (foto: Robert Popek)

Letní kino u hasičárny (31. 8. 2019 Těchonín)
 V sobotu 31. srp-
na  2019, poslední 
krásný letní večer, se 
konalo tradiční Let-
ní kino v  Těchoníně. 
Na programu byla od 
20  hodin animovaná 
pohádka pro děti Jak 
vycvičit draka 3 a poz-
ději večer se konalo 
i promítání dospělácké 
komedie. Bramboráky 
byly vynikající, pivo 
teklo proudem, ve 
vzduchu byla letní po-
hoda a  hlavně teplota 
okolo 20 stupňů. I ten-
tokrát se akce velmi 
vydařila a  my děkuje-
me všem, co nás přišli 
podpořit.

za organizátory Jana Trojanová (foto: Roman Hrdina)
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Kanalizace není odpadkovým košem - co do kanalizace rozhodně nepatří.

 Každá lidská činnost by se měla řídit nějakými pravidly. Společně se tedy zamysleme, jaká 
pravidla musí platit pro vypouštění odpadních vod do veřejné kanalizace. Předně platí, že z povahy 
slova „KANALIZACE“ je zřejmé, že se nejedná o odpadní nádobu pro věci, které již nepotřebujeme. 
Kanalizace je soustava trubních rozvodů a dalších zařízení sloužících k odvádění odpadních vod 
z našich domácností, průmyslu a z veřejného prostranství do čistírny odpadních vod, případně přímo 
do recipientu. Vystavěním prvních stokových sítí se předcházelo šíření infekčních nemocí (mor, ty-
fus), které se ve městech vyskytovaly jako následek hromadění odpadních vod a odpadků v ulicích. 
Kanalizace je tedy určena k odvádění odpadních vod – tj. vody mírně znečištěné během běžné denní 
hygieny, užívání toalety, úklidu, praní, mytí nádobí…

Co do kanalizace z běžného provozu domácností nepatří a je zákonem zakázáno do ní vypouštět - 
příkladně:

• biologický odpad – zbytky jídel, odpad z kuchyňských drtičů
• tuky – fritovací oleje
• veškeré hygienické potřeby
• chemikálie pro běžný hrubý domácí úklid v koncentrované podobě a další nebezpečné látky
• nespotřebovaná léčiva

 Proč tyto složky nelze do veřejné kanalizace vypouštět? Do kanalizace nepatří především zbytky 
potravin, kterými přispíváme k množení potkanů, a to ani po jejich rozmělnění v kuchyňských drti-
čích odpadů. Skutečností je, že používání drtičů domovního odpadu způsobuje vážné problémy nejen 
s odvedením odpadních vod kanalizační sítí, ale také při jejich čištění a následném vypouštění do 
toků. Z tohoto důvodu je používání drtičů výslovně zakázáno. Drtiče způsobují zanášení kanalizace 
usazenými pevnými látkami, na které se váží zejména tuky, což může mít za následek snížení průtoč-
nosti kanalizačních přípojek až do úrovně plné neprůtočnosti. Nezakazuje se vypouštět vodu s tuky 
z domácností, ale povolené koncentrace tuků ve vypouštěné splaškové vodě jsou tak nízké, že z nich 
zákaz vylévání tuků do odpadů vyplývá. V případě nakládání s kuchyňskými odpady v domácnostech 
je nejlepším řešením oleje a tuky přelít do PET lahve či láhve od oleje a odevzdat jako tříděný odpad 
při svozu dům od domu. Do kanalizace nepatří ani žádné hygienické potřeby, jako například dětské 
pleny, vlhčené ubrousky, dámské hygienické potřeby, vatové tyčinky a jiné čistící textilní materiály. 
V nich jsou kromě celulózového podílu také vyztužené vrstvy tvořené plastovými foliemi na bázi po-
lyetylenu, polypropylenu a polyetylentereftalátů. Plastové části těchto potřeb ve vodě nepodléhají, na 
rozdíl od toaletního papíru, rozkladu a dokáží zanést, případně zcela zničit čerpadla v čerpacích stani-
cích odpadních vod. Následná nefunkčnost čerpací stanice může vést k nebezpečí zatopení kanalizace 
i suterénů napojených nemovitostí. V případě, že přece jen takový materiál projde celým procesem 
v čistírně odpadních vod, skončí bez jakéhokoliv úbytku v odpadu, produkovaném čistírnou odpad-
ních vod, a je třeba jej na náklady nás všech také jako součást odpadu zlikvidovat. Provoz čistírny 
odpadních vod může výrazně zkomplikovat řada chemických a nebezpečných látek, z nichž některé 
jsou vysoce jedovaté a výbušné a mají výrazný negativní vliv na biologické procesy čištění odpadních 
vod. Jedná se o ropné látky, louhy, kyseliny, ředidla, tuky, oleje. I relativně malé množství těchto látek 
může zcela zlikvidovat bakterie, které v čistírnách odstraňují biologicky odbouratelné látky. Rovněž 
nadměrné užívání čistících, pracích a dezinfekčních prostředků přírodě rozhodně neprospívá. Dodr-
žování limitů je pravidelně kontrolováno laboratořemi naší společnosti.

KANALIZACE NENÍ ODPADKOVÝM KOŠEM
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Do stokové sítě dále nepatří následující látky:
• Látky radioaktivní
• Látky infekční a karcinogení
• Jedy, žíraviny a výbušniny
• Pesticidy
• Omamné látky, hořlavé látky
• Biologicky nerozložitelné tenzidy
• Organická rozpouštědla
• Ropné látky, silážní šťávy
• Průmyslová a statková hnojiva
• Látky způsobující změnu barvy vody
• Látky, které by mohly způsobit ucpání kanalizační stoky

 Jak je uvedeno, do kanalizace nepatří řada látek. S těmito látkami (odpady) je nutno nakládat dle 
jejich povahy, a to v režimu platné legislativy.
 Závěr: Dojde -li přesto k závažnému ohrožení 
kvality odpadních vod, je původce havárie povinen 
učinit veškerá opatření k odstranění závady a mi-
nimalizaci jejich následků, a to na vlastní náklady. 
Původce havárie je právně odpovědný za znečištění 
kanalizace, za ohrožení chodu ČOV, příp. i znečiš-
tění recipientu, za což mu hrozí sankce.
 
 Na fotografii můžete vidět, co bezohledné jed-
nání způsobilo den před poutí v Těchoníně. Nako-
nec dvě zahradnická kolečka vlhčených ubrousků 
byla příčinou zcela ucpané kanalizace v Těchoníně, 
kterou musela vyčistit speciální technika.
 Vážení občané, dbejte prosím dodržování zá-
kladních pravidel pro používání kanalizace. WC 
není místo, kam lze vyhodit vše. Děkuji Vám za to 
předem. Myslete na to a ušetříme všichni nemalé 
finanční prostředky, které musíme zbytečně vyna-
kládat.
 

Josef Sedláček, starosta obce
Zdroj: VaK Jablonné nad Orlicí (foto: Josef Sedláček)

Zajímavé akce, projekty, kroužky, podpora, rozvoj školství, spousta dřiny ale také 
zábavy – to a mnohem víc je Místní akční plán vzdělávání.

V novém školním roce máme pro děti, rodiče i pedagogy připraveno mnoho akcí a zajímavostí. 
Opět budeme otevírat všechny čtyři úspěšné volnočasové kroužky pro děti do 15  let, které bu-
dou zcela zdarma, pro rodiče a pedagogy plánujeme další semináře, workshopy i ukázkové hodiny. 
Všechny mateřské i základní školy na našem území jsou do projektu MAP II již zapojeny a snažíme 
se je podporovat a rozvíjet. Všechny informace, fotky i plánované akce můžete sledovat na našem 
webu: https://www.maporlicko.cz/ a  facebooku: https://www.facebook.com/MAP.Orlicko/. Tento 
projekt je spolufinancován Evropskou unií.

Bc. Lucie Osuská, Administrativní pracovnice MAP, MAS ORLICKO, z.s.
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 LEHKÝ KROK NA CESTÁCH 
 Když jsem přemýšlela, s kým bych se chtěla setkat nebo koho vyzpovídat v dalším pokračování 
naší rubriky Setkání s …, napadl mě téměř okamžitě kandidát, kterého jste v Těchoníně možná dlouho 
neviděli. A ani mně se to bohužel nepodařilo. Je jím totiž Petr Kosek. Člověk, kterého u nás možná 
potkáte zřídka. A ani v dnešní elektronické a online době to není tak úplně jednoduché. Jsem proto 
ráda, že jsem ho zastihla před jeho další výpravou. V několika větách mi stihl stručně popsat zásadní 
body v jeho životě a já pak několik večerů pročítala jeho blog a zážitky z cest. Jenže jich je tolik, že 
vlastně nevím, kde dřív začít... 
 Po ukončení studia na Gymnáziu v Králíkách začal Petr studovat na Technické univerzitě v 
Liberci. Právě tady začal ještě více rozvíjet sportovní aktivity. K cyklistice, kterou si vyzkoušel i na 
reprezentační úrovni, se přidalo lezení. Během studia na vysoké škole několikrát pobýval v Kalifornii. 
A možná právě tady začal propadat své velké zálibě – cestování a treku. Podařilo se mu procestovat 
Ameriku a poznávat ji z trochu jiného úhlu pohledu. „Lehké“ výstupy v Patagonii, Chile, Střední 
Americe a USA zakončil zdoláním několika „big wallů“ (lezeckých stěn) v Yosemitském údolí, včet-
ně slavného El Capitana. V roce 2012 prošel během téměř pěti měsíců 4 200 km dlouhý Pacific Crest 
Trail, který vede horskými oblastmi při západním pobřeží USA od mexických hranic až do Kanady. 

 O čtyři roky později se se svou manželkou Olgou, kterou shodou okolností poznal při vyřizování 
pracovního povolení do Ameriky, rozhodli zdolat snad nejnáročnější trek v Americe vůbec - Conti-
nental Divide Trail. Jedná se o trail, který sleduje vrcholky nejvyšších hor Severní Ameriky od me-
xické hranice až do Kanady. Trasa je dlouhá 4500 až 5000 km a vede přes pouště i čtyřtisícové hory, 
divoké řeky i tektonické oblasti s gejzíry a národními parky. Možná si tedy stejně jako já říkáte, že jen 
blázen by se pustil do něčeho takového :). Ale jak Petr popisuje, bez pečlivých příprav a plánování 
by to nebylo možné. Studování map a průvodců, získávání informací a zkušeností od těch, kteří trek 

SETKÁNÍ S…
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prošli, stejně jako zásobovací strategie a správná výbava jsou prvním krokem k úspěchu. Přípravy 
tedy netrvají několik dnů nebo týdnů, je to záležitost měsíců. „Pro úspěch každého treku je zásadní 
minimální hmotnost a schopnost rychlého pohybu. Na takovém treku není hmotnost otázkou volby, 
je to nutnost,“ vysvětluje Petr na svém webu. Tyto prvky se staly základem pro koncept NALEHKO 
– tzv. ultralight treking. Více si o něm můžete přečíst na stránkách nalehko.com, kde najdete kromě 
map treků, návodů a tipů pro ultralightový treking najdete i nejvhodnější vybavení, bez kterého se při 
cestách neobejdete. 
 Koskovi vyrazili na cestu 1. května 2017 a do cíle došli 3. října. Každý den urazili 30 – 40 km, 
denně šli 15 – 18 hodin. Zažili písečnou bouři, bouři v horách i laviny, prošli dlouhé úseky bez vody. 
Přesto se shodují, že to byl ten nejlepší způsob, jak zjistit, jestli opravdu chtějí být spolu. Pět měsíců 
na cestě dokonale prověřilo jejich vztah a obohatilo je o nezapomenutelné zážitky, setkání a zkuše-
nosti. V každém cíli na nás čeká nový začátek. Stejně tak tomu bylo i v případě úspěšného zdolání 
Continental Divide Trailu. Dozvěděla jsem se, že posledních 800 km šla Petrova žena těhotná:). Po 
dokončení trailu se tedy Koskovi rozhodli vrátit zpět do Čech a užívat si rodičovství s dcerami Te-
rezkou a Kačenkou. A jak mi Petr napsal, v současné době se věnuje jen rodině a konceptu nalehko. 
 Petr je zatím jediným Čechem, kterému se podařilo zdolat všechny tři nejdelší treky světa – Pa-
cifickou hřebenovku, Kontinentální trek a Apalačskou stezku. O Petrových zážitcích a zkušenostech z 
cest se můžete dočíst na několika cestovatelských webech nebo v rozhovorech.  Ale připravte se na to, 
že se Vám bude chtít vyrazit na cestu a vidět ve skutečnosti všechna ta nádherná místa a panoramata, 
která na fotografiích doprovází Petrovy články. 
 Petr Kosek by určitě mohl potvrdit slova Františka Šestáka, který ve své knize Na kole napříč 
Amerikou napsal, že nejsilnější zážitky nechá v člověku cestování, při kterém se pohybuje vlastní 
silou. A Petr dodává – chůze je návyková. Všechno, co na dálkovém treku celý den děláte, slouží jen 
k tomu, abyste se posunuli zvoleným směrem. Tak tedy ještě mnoho kilometrů v nohou a lehký krok 
na cestě i v životě. 

Radka Makarová (foto: archiv Petra Koska)
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Životní jubilea
červenec
 55 let  Dostálek Václav, Kmošek Jaroslav
 65 let  Všetička František, Budišová Soňa, 
 70 let Pecháčková Miroslava, Volfová Václavka
 75 let Michek Josef

srpen
 55 let Ordošová Jaroslava, Matoušková Jiřina
 65 let Hejlová Hana
 70 let  Benešová Janina, Beranová Marie, Wanča Václav
 75 let Krejčí Josef, Dvořáková Marie
 92 let  Černohousová Marie

září
 50 let Maciejkow Petr
 65 let   Zavadil Vladimír, Krejčová Radmila
 80 let   Navrátil Josef

Blahopřejeme, hodně štěstí a zdraví.

SPOLEČENSKÁ KRONIKA

Před dvaceti lety, v srpnu roku 
1999, oslavili manželé Jarmila 

a Antonín Špinlerovi
diamantovou svatbu. Téhož roku 
20. listopadu naši rodinu Antonín 

Špinler navždycky opustil.
Dne 25. září by se Jarmila Špin-
lerová dožila sta let. Na oba dva 
celá jejich rodina stále s láskou 

vzpomíná.

Vzpomínáme

UPOZORNĚNÍ NA UZAVÍRKU KOMUNIKACE

Ve dnech 28.9. - 29.9.2019 dojde 
k  úplné  uzavírce  komunikace 
č.  II/311  v  oblasti  viaduktu  v 
Těchoníně. 

Objízdná trasa je vedena z 
Těchonína do Celného po sil-
nici II/311, kde se odkloní na 
silnici III/3114 přes Studené na 
křižovatku se silnicí I/11 a po 
ní dále do Jablonného. Zpět do 
Těchonína je vedena po III/3116 
přes Sobkovice.
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Třídění odpadu
 

 
 
 
 
 
 
 

 Vážení spoluobčané, otázka třídění odpadů byla v poslední době několikráte diskutována. Osob-
ně si myslím, že naše vesnička nepatří mezi místa, kde se odpady třídí málo, nebo snad nedostatečně. 
Na druhou stranu si myslím, že občasné zopakování informací, které Vám pomohou se zorientovat 
v možnostech třídění odpadů v naší obci, je vhodné.
 V Těchoníně máme několik možností, jak tříděný odpad předat svozové firmě KOS Jablonné nad 
Orlicí. Komunální odpad je svážen v nádobách na komunální odpad, které jsou umístěny u každého 
domu. Zde je potřeba říci, že nevhodnou nádobou na komunální odpad je plastová KULATÁ popel-
nice. Tuto popelnici, pokud ji používáte, bude vhodné v budoucí době vyměnit za popelnici – kulatou 
kovovou, nebo doporučenou plastovou hranatou popelnici na kolečkách. Zde platí, že před nákupem 
nádoby na odpad konzultujte její provedení se smluvní svozovou společností.
 To byl komunální odpad. Nyní k možnosti třídění „čistého“ tříděného odpadu. V obci máme za-
vedenou službu svozu dům od domu. Tato je ideální možností třídění „čistého“ separovaného odpadu. 
Do určených pytlů můžete separovat jednotlivé druhy tříděného odpadu. Plastové lahve, hliníkové 
obaly od potravin, plechovky od nápojů, víčka od jogurtů apod., nápojové kartony, papír. V případě 
služby svozu dům od domu lze odkládat ke svozovému místu i použité rostlinné oleje (které nepatří 
do kanalizace). Tyto oleje a tuky lze slít do PET lahve, tuto následně nepoškozenou a řádně uzavřenou 
připravit k odvozu svozovou firmou.
 Dále zajišťujeme možnost využití služby kontejneru s dozorem, kam lze odkládat i objemnější 
odpad. Zde příkladně: elektrospotřebice, kovy, odpad z domácností apod.
 U Konzumu v Těchoníně lze vytřídit a předat k dalšímu využití nepoškozené, čisté a použitelné 
oděvní svršky do přistaveného kontejneru, který je k tomu určen.
 Poslední možností je využití třídění prostřednictvím kontejnerů na tříděný odpad umístěných 
v jednotlivých kontejnerových „hnízdech“ v obci. Tyto by měly sloužit zejména pro ty občany, kteří 
z nějakého důvodu nemají možnost třídit v režimu svozu dům od domu.
 Závěrem bych Vás všechny požádal o  přednostní a  maximální využívání služby svoz dům od 
domu jako primárního režimu třídění odpadu. Dále prosím o používání správných nádob na odpady. 
Také upozorňuji na to, že nesprávně jsou ke kontejnerům odkládány odpady v pytlích, anebo volně. 
Takový způsob je zcela nevhodný a  špatný. V  případě, že je kontejner plný, jednoduše tam už nic 
neodkládejte! Do kontejneru patří sešlapané plastové obaly, papírové krabice apod. Šetřete místem 
v kontejnerech!
 Děkujeme, že třídíte odpady!

Josef Sedláček, starosta obce

ODPADY
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JAKÁ JE (BYLA) VAŠE PROFESE?

 V naší rodině se výběr povolání směroval odmala – buď budeš učit, nebo si najdi něco se vztahem 
k přírodě. Od roku 1969 do začátku roku 2013 jsem tedy učila. Učitelské povolání jsem měla moc ráda 
a doufám, že jsem děti nejen něco naučila, ale předala jim i něco výchovného – např. jak tolerovat druhé, 
jak někomu pomáhat a třeba taky mít rád svůj domov. Mám mezi svými žáky ze ZŠ a studenty PSŠ v Le-
tohradě spoustu přátel a ráda se s nimi scházím a potkávám.

CO VÁS NA PRÁCI ZASTUPITELE BAVÍ NEJVÍC A CO JE TÍM NEJDŮLEŽITĚJŠÍM DŮVO-
DEM, KVŮLI KTERÉMU JSTE SE AKTIVNĚ ZAPOJIL DO DĚNÍ V OBCI?

 Po návratu z Letohradu (svého působiště) do Těchonína (svého rodiště) na začátku devadesátých 
let jsem se postupně zapojovala do činnosti v obci. Na otcovo přání jsem po něm převzala obecní kroniku 
a v roce 2006 jsem se po volbách do obecního zastupitelstva stala jeho členkou. Již předtím jsem pracovala 
ve SPOZ a v této činnosti pokračuji. Ráda se setkávám s těchonínskými občany, zajímají mě jejich vzpo-
mínky a zkušenosti. A důvod zapojení do dění v obci? Měla bych odpovědět – jsem tak vychovaná. Moji 
rodiče byli pro mě příkladem v práci pro obec. Přece jen jde ale také o vlastní rozhodnutí. Mám Těchonín 
ráda, jeho obyvatele, historii a přírodu. Přála bych si, aby to tak cítili i ostatní.

S JAKÝMI PLÁNY NEBO PŘEDSTAVAMI JSTE DO FUNKCE ZASTUPITELE VSTUPOVALA?

 Tady se moc plánovat nedá… Musí být chuť pomáhat měnit něco k lepšímu a občas nějaký dobrý 
nápad.

O ČEM JSTE SNILA JAKO MALÉ DÍTĚ?

 Popravdě jsem neměla nějaké nedosažitelné sny. Samozřejmě ty dívčí se také občas vyskytly…Měla 
jsem spoustu zájmů, zajímala jsem se o přírodu, výtvarné umění, hudbu, zpěv ve sboru, i školní předměty 
mě většinou bavily. Myslím, že jsem ani neuvažovala o nějakém jiném povolání.

IVANKA ŠPINLEROVÁ
zastupitelka obce Těchonín

NAŠI ZASTUPITELÉ
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JAKÉ JSOU VAŠE ZÁLIBY. CO DĚLÁTE VE VOLNÉM ČASE?

 V  Letohradě jsem ve volném čase spolupracovala s  pěveckými sbory. Záhady přírody mě lákaly 
vždycky, obdivuji, co příroda umí, a snažím se ji chránit. S dcerou spolupracuji na naší zahradě. Ráda 
bych se vrátila někdy k malování. Dost času mi v minulých letech zabralo napsání tří brožur pro naši 
obec – 100 let české menšinové školy v Těchoníně, Těchonín 1514 - 2014 a Celné 1568 - 2018. Volné chvíle 
si vyšetřím také na cestování, i když se domů vždy ráda vracím.

JAKÝCH VLASTNOSTÍ A DOVEDNOSTÍ SI U DRUHÝCH CENÍTE?

 Vždycky jsem chtěla, aby se z mých žáků a studentů stali slušní lidé. Nemusí být každý „génius“, sluš-
nost je předpokladem dobrých vztahů ve společnosti. Také si cením toho, když se lidé neohánějí jen svými 
právy, ale mají i smysl pro povinnost. Je jednoduché kritizovat, těžší je přiložit ruku k dílu (u někoho ještě 
rozhoduje jen vlastní prospěch). A samozřejmě - přátelství je pro mě hodně důležité, jsem šťastná, že mám 
přátele tady u nás a mohu se na ně spolehnout. Na závěr přiznávám, že mám ráda humor, ovšem ten, 
který neubližuje, ale těší.

Sám proti toku času
Vážení čtenáři Těchonínských listů,
 dovoluji se na Vás obrátit ve věci genealogie mého rodu. Při likvidaci pozůstalosti mých prarodičů 
jsem objevil desky s nějakými papíry. Po létech, co jsem se začal zabývat svým rodokmenem, jsem v těch-
to deskách narazil na informace, které se zpracovávaly na začátku 2. světové války ohledně tzv. čistého 
rodu do 5. kolena. Mj. jsem nalezl rodný a křestní list moji prababičky Barbary (obr. 1). Po nějaké době 
váhání jsem v letošním roce navštívil hřbitov v obci Celné a hledal jsem, zda mně něco sdělí. Bohužel, 
hřbitov na mne zapůsobil ne zrovna dobrým dojmem s tím, že památce předků se moc cti nedává. Přesto 
však…
 Na hřbitově na konci obce je hrob, se jménem Libich. Mám za to, že se jedná o počeštělé jméno Lie-
bich?
Při cestě od hřbitova, dole při hlavní cestě, je památník obětem Velké války. Tam se nacházejí jména 
Adelt a další.
Moje 1. otázka je, zda se jména Adelt a Liebich v obci ještě nacházejí?
Moje 2. otázka je, odkud přišli?
Jak plyne z rodného listu moji prababičky Barbary, narodila se 
Florianu Kaufmannovi a jeho ženě Marianně dne 3. 10. 1861 
v Celném v domě č. 85.
Moje 3. otázka je, kam se poděli Kafmannovi z čísla 85?
Moje 4. otázka zní, kolik bylo Kaufmannů v obci Celné (v čísle 
31 se 22. 1. 1825 narodil Franz Kaufmann, který odešel do Ka-
čerova a zde pokračuje rod prof. MUDr. Emiliana Kaufman-
na)¹.
V pozdějším věku chodilo mnoho občanů na poutě a mj. i do 
České Třebové. Tam se Barbara zamilovala do Antonína Fi-
aly (*1856) a zůstala s ním v České Třebové až do své smrti 
18. 9. 1919.
 Děkuji vám za pomoc!

S úctou
František Václav Štourač

Česká Třebová
frantisek.stourac@tiscali.cz

)¹ Kratochvíl, V. & kolektiv - Emilian Kaufmann, lékař, hudebník a mecenáš, Kačerov 2014
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JAKÁ JE (BYLA) VAŠE PROFESE?

 To, že řežu dřevo, asi všichni vědí. To dělám víc než 20 let. Sám se toho lekám. Začínal jsem však 
trochu jinak. Jsem vystudovaný seřizovač CNC strojů a po praxi v továrně jsem zkusil konstrukční kan-
celář, ze které jsem odešel dělat montáže pro Správu a údržbu komunikací. Zkušenosti v truhlářské firmě 
se mně posléze hodily v mé současné profesi, kterou jsem s bratrem rozšířil o výrobu nábytku ze dřeva.

CO VÁS NA PRÁCI ZASTUPITELE BAVÍ NEJVÍC A CO JE TÍM NEJDŮLEŽITĚJŠÍM DŮVO-
DEM, KVŮLI KTERÉMU JSTE SE AKTIVNĚ ZAPOJIL DO DĚNÍ V OBCI?

 Podle mého názoru není na práci zastupitele nic zábavného. Do zastupitelstva jsem však kandidoval 
s představou, že se podaří utvořit tvůrčí kolektiv zastupitelů, kteří budou ochotni si naslouchat a pomáhat 
v práci pro obec. Myslím si, že nemůžeme spoléhat na to, že někdo bude řešit naše věci za nás. Jsme přímo 
zodpovědní za prostředí, ve kterém žijeme, proto jsem zkusil vstoupit do obecní politiky.

S JAKÝMI PLÁNY NEBO PŘEDSTAVAMI JSTE DO ZASTUPITELSTVA VSTUPOVALA?

 Co se týče plánů, tak ty jsou popsány ve volebním programu. Již minulé volební období jsem praco-
val v zastupitelstvu, takže plány jsem měl v oblasti lesní činnosti dané lesní osnovou a opatřeními danými 
v souvislosti boje s kůrovcem. Další úkoly a plány pak vyplývají z měsíčních zasedání.

O ČEM JSTE SNIL JAKO MALÉ DÍTĚ?

 Opravdu mě mrzí, že si nedokážu vzpomenout na své dětské sny. Bylo by to zajímavé i pro mne. 
Při pátrání ve svém podvědomí si však vybavuji strach, ve kterém jsme jako děti v socialismu vyrůstaly. 
Byl to strach z války, z napadení imperialisty, nebo jestli budu mít dost igelitových pytlíků a gumiček při 
jaderném útoku. Tento strach jsem už snad překonal. Když se však dívám kolem sebe, vidím, že strach se 
mezi lidmi šíří dál. Takže teď sním o tom, že se ho lidé zbaví a budou se chovat svobodně.

Martin Olšar
zastupitel obce Těchonín
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JAKÉ JSOU VAŠE ZÁLIBY, CO DĚLÁTE VE SVÉM VOLNÉM ČASE?

 Volného času si bohužel pro sebe dokážu nalézt velmi málo. Ten trošek dělím mezi svou ženu a děti, 
rodinu, přátele, sport, psa, údržbu domu atd. To, že práce je můj koníček, je opravdu velký bonus.

JAKÉ VLASTNOSTI NEBO DOVEDNOSTI SI U DRUHÝCH CENÍTE?

 Jan Werich napsal, že nejhorší srážka je srážka s blbcem. Takže si cením každého člověka, o kterém 
nemusím přemýšlet v souvislosti s citátem p. Wericha.

Zastupitelstva obce – termíny a program
Říjen - 16. 10. 2019 v 18:00 hod.

• Zpráva kontrolního výboru
• Harmonogram kontejnerového svozu na rok 2020

Listopad - 13. 11. 2019 v 18:00 hod.
• Příprava provádění inventarizace majetku obce
• Výše odměn za práce a služby pro obec na rok 2020
• Stanovení výše poplatků na rok 2020

Prosinec - 11. 12. 2019 v 17:00 hod.
• Příprava plánu zasedání a činnosti ZO na rok 2020
• Zpráva předsedy komise sociální a SPOZ
• Příprava rozpočtu obce na rok 2020

Těchonínské listy
Termín uzávěrky a prodeje TL – ZIMA 2019
Uzávěrka: v pátek 13. 12. 2019, v prodeji budou od pondělí 
23. 12. 2019
Termín platí pro přispěvatele stálé i příležitostné. Termín uzávěrky je nejzazší termín pro odeslání 
nebo odevzdání příspěvku. Příspěvky prosím zasílejte na adresu: listy@techonin.cz nebo můžete pí-
semný příspěvek předat kterémukoliv členu redakční rady, jejich jména jsou uvedena na zadní straně 
obalu TL.

Těchonínské listy můžete zakoupit: Konzum Těchonín, prodejna potravin na Celném, Obecní úřad 
Těchonín, informační centrum Jablonné nad Orlicí.

INFORMAČNÍ OKÉNKO

Základní cena inzerce v Těchonínských listech: 3 Kč/cm2 (včetně DPH)
Velikost : šířka x výška
A – 6,4 x 3,7 cm = 71 Kč
B – 12,8 x 3,7 cm = 142 Kč
C – 12,8 x 7,4 cm = 284 Kč
D – 12,8 x 9,25 cm = 355 Kč (1/2 strany)
E – 12,8 x 11,1 cm = 426 Kč
F – 12,8 x 14,8 cm = 568 Kč
G – 12,8 x 18,5 cm = 710 Kč (1 strana) 
 
Při opakované inzerci nad částku 100 Kč, a to pouze v následujícím vydání Těchonínských listů, lze poskytnout
slevu až 20% z původní ceny (není na ni nárok).C
E
N
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 I
N
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E
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E

Zveřejnění blahopřání,
poděkování nebo vzpomínky v TL:
Do velikosti: šířka x výška
A – 12,8 x 4.6 cm – 50 Kč (1/4 strany)
B – 12,8 x 9,2 cm – 100 Kč (1/2 strany)
C – 12,8 x 13,8 cm – 150 Kč (3/4 strany)
D – 12.8 x 18,5 cm – 200 Kč (celá strana)
Může být i fotografie.
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Léčivá rostlina nejen pro muže
 
 V naší obci a okolí můžeme ještě najít bylinu, která proslula svou léčivou silou a dokonce magic-
kou mocí už v pradávnu. Má i pěkné jméno – zlatobýl (zlaté býlí), v našem případě zlatobýl obecný 
(Solidago virgaurea), lidově zvaný celík. Pamatuji se odmala, že ho otec sbíral především na Hejnově 
směrem k trati, ale dnes už ho tu najdu jen místy a raději jsem si ho pro jistotu zasadila na zahradu. 
Sama jsem ho později sušila svým spolupracovníkům (mužům), protože léčí kromě jiného prostatu. 
V rodině ho sbíráme všichni, jeho účinky jsou ověřené. Bohužel tato užitečná rostlina z našich strání 
mizí, a to po celé republice.
 
 Velmi důležité je rostlinu dobře znát. Celík zlatobýl je vytrvalá rostlina vysoká až jeden metr 
(v dobrých podmínkách). Je vzpřímená, dolní listy jsou širší a špičaté, horní jsou úzké, přisedlé a ko-
pinaté. Zlatě žluté úbory květů jsou uspořádány v hroznovitém květenství. Patří k astrovitým rostli-
nám, i když na první pohled byste to neřekli. Sbírá se nať v začátcích květu asi v polovině výšky a ve 
svazcích se suší. Droga obsahuje karotény, flavonoidy (jako např. rutin), tříslovinné silice a minerální 
látky. Proč je to zlaté býlí? Zlepšuje odvodňování, pomáhá při odstraňování ledvinových a močových 
kamenů a písku, při léčbě prostaty, snad i nemocí jater, má dezinfekční účinky vnitřní i vnější. Může 
se použít jako kloktadlo, léčitelé ho doporučují i na ekzémy, rány, hemoroidy. Je dobré ho mít doma 
při bolestech močového měchýře i ledvin, ale čaj je vhodný i na pročištění a dezinfekci, mužům slouží 
jako prevence nemocí prostaty.

 

PŘÍRODA KOLEM NÁS

Zlatobýl obecný (Solidago virgaurea)
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 V  minulých letech se všude rozšířil zlatobýl 
kanadský (Solidago kanadensis), roste nám nejen 
v zahradách, ale šíří se při řekách, železničních tra-
tích a silnicích. Pochází ze Severní Ameriky, pěsto-
val se k okrasným účelům, ale časem se z něj stala 
invazní rostlina, zlatě žlutá květenství zlatobýlu ka-
nadského vidíte skoro všude. Je vyšší a mohutněj-
ší než celík, listy mají také kopinaté čepele, úbory 
květů jsou v jednostranné latě. V našich bylinářích 
se doporučuje jen sběr celíku zlatobýlu, ale v  za-
hraničí a někteří naši léčitelé tvrdí, že má zlatobýl 
kanadský stejné účinky. Bylo by to jen dobře, když 
celíku ubývá. Navíc jeho květy rády navštěvují vče-
ly.

 Jak jsem již uvedla, je dobré celík bezpečně 
poznat. Stalo se, že si ho lidé spletli s  rostlinou 
zvanou starček přímětník (Senecio jacobae). Tento 
starček byl do horských oblastí zanesen lidmi. Ros-
te na sušších místech pastvin a mezí, u cest a želez-
ničních tratí. V Těchoníně se jeden čas rozmohl na 
hejnovských stráních. Má sytě žluté květní úbory 
na stopkách v  chocholičnaté latě, prohýbané, vy-
krajované listy tvoří u země růžici a na lodyze jsou 
téměř bez řapíku. V květu listy zasychají. A proč 
je nebezpečný? Je jedovatý, obsahuje toxický alka-
loid pyrrolizidin a je nebezpečný nejen pro člově-
ka, ale také pro pasoucí se zvířata. I produkty zví-
řat, která spásají starček (mléko, vejce, pyl ovlivní 
i  včelí med), pokud je užíváte déle, se kumulují 
v organizmu a způsobují nevratné poškození jater 
nebo nervové soustavy. U koní se mluví dokonce 
o tzv. žďárské chorobě – starček přímětník způso-
buje při větší konzumaci chronickou otravu a do-
bytek hyne. Rostlina je to na pohled krásná, mnozí 
by si ji chtěli natrhat do vázy, ale citlivým osobám 
by mohla způsobit ekzém. To nemluvím o tom, že 
by si z byliny někdo uvařil čaj.
 
 Na závěr tedy  – zlatobýl obecný  – celík, je 
užitečná bylina, ale raději se při prvním sběru pře-
ptejte lidí, kteří ho bezpečně znají, zda je to oprav-
du ona.
 

Ivanka Špinlerová

Zlatobýl kanadský (Solidago kanadensis)

Starček přímětník (Senecio jacobae)
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Rekonstrukce venkovního distribučního vedení rozvodu nízkého napětí (nn) 
bude v naší obci pokračovat (dále jen vedení nn).

 S rekonstrukcí vedení nn v naší obci se začalo již v roce 2013, kdy v měsíci září byla dokončena 
rekonstrukce vedení nn od budovy obecního úřadu směrem na Stanovník, a to kabelem v zemi a ve Stanov-
níku venkovním kabelem po nových betonových sloupech. V dalších letech pak pokračovala rekonstrukce 
vedení nn v části Celného a v Těchoníně – Hluchově, venkovními kabely po nových betonových sloupech.
Nyní se projekčně připravuje rekonstrukce vedení nn pro zbývající část Celného a v Těchoníně pro oblast 
od železničního podjezdu směrem ke kostelu až po Hluchov, a to kabely uloženými v zemi. Termín zahá-
jení rekonstrukce vedení nn na těchto místech, jehož investorem je ČEZ Distribuce, a. s., nebyl prozatím 
pevně stanoven. Podle dostupných informací lze pouze předpokládat, a to zdůrazňuji, zahájení rekonstruk-
ce vedení nn nejprve na Celném, a to již v roce 2020 nebo 2021. Dodávám, že ČEZ Distribuce, a. s. nemá 
na nejbližší léta v plánu rekonstrukci vedení nn v dolní části Těchonína od železničního podjezdu směrem 
k vlakové zastávce, za továrnou a směrem k Celnému, a to zřejmě z důvodu celkem dobrého technického 
stavu stávajícího vedení nn. Po provedené rekonstrukci vedení nn ve zmíněných dvou částech obce bude 
tato velmi důležitá technická infrastruktura ve větší části obce nová a modernizovaná, což bude významné 
pro občany a celou obec.
 Rekonstrukcí vedení nn byla vždy vyvolána i potřeba rekonstrukce veřejného orientačního osvětlení 
(VOO) v daných částech obce. Svítidla VOO s vedením byla umístěna na sloupech vedení nn, a ty se při 
rekonstrukci buď nahrazují nebo ruší, když je rekonstrukce vedení nn provedena kabelem v zemi. Z toho 
vyplývá, že nebylo a není vyhnutí a rekonstrukce VOO se musela a musí provést současně s rekonstrukcí 
vedení nn. Bylo tomu tak ve Stanovníku, Hluchově i na Celném, kde se rekonstrukce VOO prováděla 
současně s rekonstrukcí rozvodu nn. Svítidla VOO i kabel VOO byly umístěny na nové betonové sloupy 
rozvodu nn, které jsou v majetku ČEZ Distribuce, a. s. Po získání povolení umožnil vlastník i umístění 
reproduktorů veřejného rozhlasu na svůj majetek.
 U připravovaných projektů pro Celné a Těchonín je uvažováno vedení nn kabelem v zemi a kabelem 
v zemi tedy musí být i vedení pro VOO. Kabely budou uloženy ve stejném výkopu, ale ten musí být proto 
širší. Stávající sloupy budou odstraněny a svítidla budou umístěna na ocelové stožáry.
 Trasa výkopu pro kabel vedení nn bude procházet většinou tam, kde jsou sloupy se svítidly stávajícího 
VOO. Svítidla tak mohou být umístěna na stejných místech, která se osvědčila. Může nebo nemusí dojít 
k doplnění několika svítidel oproti stávajícímu stavu. O věci je nutné diskutovat a zabývat se případnými 
námitkami a návrhy občanů Celného.V této oblasti je v současnosti 17 svítidel VOO, z toho na sloupech 
vedení nn jich je umístěno deset, o ta půjde především, na ocelových stožárech jsou dvě svítidla a na dře-
věných sloupech, které jsou ve vlastnictví obce, je pět svítidel. Z toho dvě svítidla, která jsou umístěna 
na dřevěných sloupech u silnice za místní tabulí směrem na Těchonín, by mohla být napojena na VOO 
z Těchonína. Tímto směrem totiž nebude prováděn výkop. Právě na tomto úseku bude účelné jedno svítidlo 
přidat. VOO patří do majetku obce, která je při rekonstrukci VOO investorem, a všechny finanční náklady 
s rekonstrukcí spojené hradí obec ze svého rozpočtu.
 Zanedlouho se asi dozvíme od investora návrh termínu zahájení jedné nebo obou rekonstrukcí vedení 
nn na místech, která jsem zmínil. Největší jistotou pro obec, že bude rekonstrukce vedení nn provedena, je 
v tom, že bude respektován termín zahájení rekonstrukcí daný investorem. Odložení rekonstrukce vedení 
nn na žádost obce z důvodu nedostatku finančních prostředků na rekonstrukci VOO, bez závazně potvrze-
ného jiného termínu investorem může způsobit, že za několik let se situace změní a finanční prostředky na 
rekonstrukci vedení nn nemusí být.
 Zastupitelstvo obce by se dle mého názoru mělo při sestavování rozpočtu na rok 2020 touto věcí 
zabývat, hledat prostředky ve vlastních zdrojích, pokud je ta možnost, tak i v dotacích, a hledat možné 
úspory i ve vlastním projektu rekonstrukce VVO. Rozhodně by nebylo dobré, aby kvůli VOO byla brzděna 
rekonstrukce vedení nn.

Karel Vencl, zastupitel obce

INFORMUJEME
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POLICIE RADÍ
Hola hola, škola volá!

 Není to tak dlouho, co začaly krásné dva měsíce prázdnin pro školáky, a už píšu článek o tom, že 
se přiblížil začátek nového školního roku. Současně s tím, jak usednou děti do lavic, začnou starosti 
i  rodičům. Dnes bychom rádi apelovali na ro-
diče menších dětí, především těch, kteří udělají 
významný životní krok a nastoupí do první tří-
dy. Napíšu vám rady, jak naučit děti, aby došly 
bezpečně do školy, a jak máte reagovat v přípa-
dě, že se vaše dítě setká se šikanou.

 Začněme bezpečnou cestou do školy. Rodi-
če by měli dětem připomenout základní pravidla 
chování při pohybu po chodnících, při přechá-
zí silnice a při jízdě na jízdním kole. Rodičům 
prvňáčků vřele doporučujeme projít si se svými 
ratolestmi nejbezpečnější cestu do školy ještě před prvním školním dnem. Upozorněte své děti nejen 
na možná úskalí a nebezpečné úseky, ale ukažte jim kde a jak bezpečně přejít silnici. Pokud je ces-
ta do školy složitější, určitě pomůžou různé orientační body, jako je obchod, kašna, socha, barevný 
dům apod. Pokud vaše děti dojíždějí do školy hromadnou dopravou, určitě si s nimi domluvte jasný 
scénář, co mají udělat, kdyby jim autobus ujel, co naopak udělat nesmějí. Děti potom zbytečně zmat-
kují a dostávají se do pro ně poměrně složitých stresových situací, ve kterých si nevědí rady. Pokud 
hovoříme o cestě do školy, řada studentů jezdí na kole. Poučte je proto o bezpečném pohybu v silnič-
ním provozu a o nutnosti mít na hlavě řádně připevněnou cyklistickou helmu. V neposlední řadě je 
na místě připomenout, že nezbytným prvkem pro bezpečnost nejen dětí je viditelnost. Policie obecně 
doporučuje, aby používali svrchní oblečení, tašky nebo doplňky z fluorescenčních nebo retroreflex-
ních materiálů.

 Máme zde i několik rad pro osobní bezpečí školáků. Školáci, pokud vám již rodiče svěřili klíče od 
domu, mějte je uložené na bezpečném místě. Během dne ve škole klíče zkontrolujte, abyste v případě 
ztráty věděli kde hledat (třída, jídelna, tělocvična, zahrada školy apod.). Při odchodu z domu zkon-
trolujte, zda jste dveře bezpečně dovřeli (docvakli) a řádně uzamkli. Do školy ani ze školy nechoďte 
s cizími lidmi, nesedejte s nimi do auta, ani pokud vám říkají, že je pro vás posílají vaši rodiče! Rodiče, 
mějte přehled o pohybu vašich dětí, pokud si je sami nevyzvedáváte ve školní družině. Děti, nejezděte 
výtahem s podezřelými osobami. Nikdy nejezděte autostopem. S cizími lidmi se nebavte a neberte si 
od nich žádné věci. O soukromých věcech, o rodině, o bydlení a podobně nevyprávějte nikomu cizí-
mu. Nevkládejte fotografie nebo videa s obsahem, který se dá zneužít na sociální sítě. Stejně tak nepište 
na sociální sítě, kdy kam odjíždíte, že jste doma sami apod., jsou to informace, které jsou veřejné a ve-
lice jednoduše zneužitelné. O tom, že by rodiče měli kontrolovat, co jejich děti dělají a jak se chovají 
v kyberprostoru zde snad ani nemusím mluvit.
 
A závěrem nesmíme zapomenout ani na několik rad v oblasti šikany, se kterou se mohou bohužel 
děti ve škole setkat.

• Při nástupu do školy informujte své dítě o možném nebezpečí a jednotlivých projevech šikany, 
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např. formou pohádky či příběhu.
• Zdůrazněte, že se nemusí bát o šikaně otevřeně mluvit.
• Věnujte se svému dítěti, naslouchejte mu, všímejte si detailů vyprávění o dění ve škole i mimo ni.
• Seznamte dítě s širším okruhem osob, na které se může v případě potřeby obrátit.
• Zdůrazněte, že nikdo nemá právo ubližovat druhým. Vhodné je použít nějaké ukázky z pohádky, 

např. nad nikoho se nepovyšuj a před nikým se neponižuj.
• Upozorněte dítě na kriminální pozadí těchto skutků mezi dospělými a možnost stíhání případ-

ných aktérů.
• Informujte dítě o tom, že vhodnou obranou proti šikaně je dobrá parta a kamarádi, kteří se nebojí 

pomoci jeden druhému a projevy šikany oznámit.
• Při pravidelných návštěvách rodičovských schůzek se informujte nejen na prospěch vašeho dítě-

te, ale i na zařazení dítěte v kolektivu, popř. na jeho chování o vyučování i mimo něj.
• Promluvte o svých obavách s učitelem, ptejte se učitele na jeho názor na šikanu a nebojte se s ním 

spolupracovat. Je to váš spojenec.
• Ptejte se učitelů, zda se problémem šikany zabývají, jak šikanu zjišťují, jak následně postupují 

a zda sledují projevy chování i mimo vyučování.

Jak mají rodiče postupovat a co mohou při podezření na šikanu dělat?
• Především ujistěte své dítě, že jste zcela na jeho straně, má vaši plnou podporu a může se spoleh-

nout na vaši ochranu.
• Zjistěte o útoku na vaše dítě co nejvíce informací.
• V případě vážného fyzického napadení nechte své dítě odborně ošetřit a neposílejte ho následu-

jící dny do přímého kontaktu s předpokládanými útočníky.
• Obraťte se na školu, nebojte se o šikaně promluvit otevřeně, např. na třídní schůzce, možná nebu-

dete sami.
• Máte  -li na ni podezření, spojte se s  ředitelem školy nebo s  třídním učitelem. Pokud podáváte 

písemnou žádost nebo stížnost, mějte schovanou kopii dopisu.
• Trvejte na osobní schůzce a neřešte celou záležitost pouze telefonicky.
• Nebojte se požádat ředitele o přeložení dítěte do jiné třídy, případně školy. Zkuste si ověřit pomě-

ry, které vládnou na jiné škole.
• Pokud s vedením školy nenajdete společné řešení, nevzdávejte to, obraťte se na příslušný školský 

úřad nebo na školní inspekci.
• Nechtějte po svých dětech, aby byly statečné a vrátily to, co se jim stalo. Nemají na to sílu a řešení 

to není.
• Pomozte svému dítěti zvládnout psychickou zátěž a informujte ho, jak se vyhnout nebezpečným 

situacím (např. co odpovědět, jak reagovat na provokace a jak zvládnout situaci v případě ohro-
žení).

• V případě důvodného podezření na páchání trestné činnosti na vašem dítěti informujte nepro-
dleně kteroukoliv služebnu policie nebo přímo linku 158.

 Školákům a jejich rodičům přeji co nejpohodovější přechod zpět do pevného školního režimu 
a ostatním příjemné babí léto!

por. Ing. Markéta JANOVSKÁ
tisková mluvčí policie Pardubického kraje
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